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پای »مازوت« در میان نیست!
و  زد  رکورد  بازهم  اصفهان  هوای  آلودگی 
شاخص لحظه ای آن به بالای ۲۰۰و به وضعیت 
مرکز  بین،  این  در  رسید.  نیز  ناسالم  بسیار 
ای،  اطلاعیه  صدور  با  اصفهان  استان  بهداشت 
فعالیتی  هرگونه  از  خودداری  بر  تاکید  ضمن 
شود،  می  هوا  آلودگی  افزایش  به  منجر  که 
خروج  از  امکان  حد  تا  خواست  شهروندان  از 
تردد بی مورد در معابر  و  از منزل  غیرضروری 
شهری خودداری کنند. بیماران قلبی و ریوی و 

مبتلایان به آسم، در فضاهای...
0۲

آیا تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اولویت امروز اقتصادکشور است؟؛

از تحریم تا تحقیق
اگرچه طی سال های اخیر تحریم های خارجی در حوزه فولاد موجب سنگ اندازی در این بخش شده است، اما صنعت فولاد 
کشور با خودکفایی، بومی سازی و بعضا دور زدن تحریم به خصوص در شرایطی که صادرات نفتی کشور به شدت کاهش یافته، 
موجب ارزآوری و افزایش توان صادراتی کشور شده است. با این وجود چندی است که برخی نمایندگان مجلس، با بهره گیری 
از ابزار قانونی خود به دنبال تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه به عنوان قطب این صنعت در کشور هستند؛ این درحالی است 
که به اعتقاد کارشناسان، موضوعاتی همچون تحقیق و تفحص متاثر از کنش و واکنش های سیاسی درون کشور است . . . 

گزارش

0۶

 گزارش

چراغ خاموش جلفا
رئیس شورای خلیفه گری ارامنه جلفای اصفهان 
آغاز سال  به  مربوط  آیین های  نشدن  برگزار  از 
راستای  در  اصفهان  جلفای  در  میلادی  جدید 
واروژ  داد.  خبر  کرونا  بیماری  شیوع  با  مبارزه 
ارامنه  خلیفه گری  شورای  رئیس  میناسیان، 
جلفای اصفهان، گفت: نزدیک به ۱۰ ماه است 
که کشور عزیزمان ایران با یکی از مهلک ترین و 
سایر  همانند  همه  گیر  بیماری های  فراگیرترین 
به  توجه  با  لذا  شده،  درگیر  جهان  کشورهای 

مصوبات ستاد مبارزه با ...
0۲
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میزان  افزایش ۲۶ درصدی  اصفهان: شاهد  استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
بارش ها در سال زراعی جاری از ابتدای مهر تا بیست و هشتم آذر نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته بوده ایم، میزان بارش های استان در این مدت بطور میانگین ۶۶ 
میلی متر بود. میزان ذخیره آب در سد زاینده رود را در زمان حاضر حدود ۱۷۷ میلیون 
متر مکعب است؛ ظرفیت سد زاینده رود ۱.۴ میلیارد مترمکعب است و با این حساب 

٨٨ درصد از ظرفیت سد خالی است.

عضو هیات رئیسه مجلس گفت: ضروری است که سهم صنایع در آلودگی هوای شهر 
اصفهان به صورت شفاف به مردم اعلام شود. حسینعلی حاجی دلیگانی در خصوص 
انجام دو پژوهش در زمینه میزان ذرات معلق و سهم همه بخش ها در زمینه تولید 
آلاینده های جوی در اصفهان اظهار داشت: آنچه اعلام شده مبنی بر این است که تاکنون 
هیچ یک از دستگاه های مسئول در خصوص نتایج این آلاینده ها اطلاع رسانی درستی 

نداشته اند. ضروری است که هر چه زودتر این اطلاعات به شهروندان اعلام شود.

نوسان:مدیرکل امور اقتصادی و دارایی 
استان اصفهان با بیان اینکه مجموع ارزش 
میلیارد  هزار  استان ۲۳  در  عدالت  سهام 
تومان است، گفت: آن گروه از سهامداران 
سهام عدالت که روش غیرمستقیم را برای 
مدیریت سهام خود برگزیده اند جهت بهره 
مندی از مزایای این سهام در اولین فرصت 
در  اطلاعات  تکمیل  به  نسبت  فوریت  و 
سامانه سجام و احراز هویت خود اقدام کنند.

علی صبوحی، اظهار کرد: سهامداران سهام 
عدالت می توانند جهت اطلاع از دارایی 
خود به سامانه استعلام و آزادسازی سهام 
sahamedalat.( نشانی  به  عدالت 

ir( مراجعه کنند. وی در خصوص تفاوت 
غیرمستقیم  و  مستقیم  مدیریت  روش 
سهام عدالت، توضیح داد: سهامدارانی که 
با آزادسازی سهام عدالت، روش مدیریت 
مدیریت  اند،  کرده  انتخاب  را  مستقیم 
سهام عدالت به صورت مستقیم و بدون 
سهام  دارد.  قرار  آنان  اختیار  در  واسطه 
تعلق گرفته به این افراد از محل سهام ۳۶ 
شرکت بورسی به فرد سهامدار تخصیص 
یافته است. علاوه بر این تمام سهامداران 
سهام عدالت اعم از مستقیم و غیرمستقیم 
از محل سهام شرکت هایی که هنوز در 
بورس عرضه نشده اند، نیز سهامدار شرکت 
جدیدی که در آینده تاسیس خواهد شد، 
می شوند. صبوحی همچنین اضافه کرد: 
برای سایر سهامداران سهام عدالت یعنی 
سهامداران غیرمستقیم، مالکیت و مدیریت 
سهام فرد، از طریق شرکت های سرمایه 
گذاری استانی، ساماندهی می شود. در این 
روش سود یا زیان احتمالی به سهامدار بر 
اساس عملکرد شرکت های سرمایه گذاری 
استانی است. سهامداران غیرمستقیم جهت 
فروش سهام با مراجعه به کارگزاری های 
سهام  درصد  تا ۶۰  توانند  می  منتخب، 
استان  گذاری  سرمایه  شرکت  در  خود 
آن  کرد:  تاکید  کنند.وی  اقدام  اصفهان، 
گروه از سهامداران سهام عدالت که روش 
غیرمستقیم را برای مدیریت سهام خود 
برگزیده اند جهت حفظ حقوق خود و بهره 
مندی از مزایای این سهام از جمله دریافت 
سود سهام، شرکت در انتخابات و مجامع 
هیأت   انتخاب  در  رای  اعمال  و  عمومی 
های  پروتکل  رعایت  علاوه  باید  مدیره، 
بهداشتی، در اولین فرصت و فوریت صرفاً 
با مراجعه به سایت سجام )سامانه جامع 
اطلاعات مشتریان sejam.ir( و شعب 
)انجام  بانک ها و کارگزاری ها  از  برخی 
دهنده خدمات ثبت نام سجام( و یا دفاتر 
خدمات الکترونیک دولت نسبت به تکمیل 
اطلاعات در سامانه سجام و احراز هویت 
خود اقدام کنند و از مراجعه حضوری به 

دستگاه های اجرایی خودداری کنند.
استان  دارایی  و  اقتصادی  امور  مدیرکل 
تسهیل  راستای  در  کرد:  اظهار  اصفهان 
امور سهامداران سهام عدالت با مدیریت 
های  بانک  و  ها  کارگزاری  غیرمستقیم، 
منتخب به صورت رایگان جهت ثبت نام 
و احراز هویت الکترونیکی و حضوری اقدام 
کرده اند که لیست این مراکز در سایت این 
اداره کل به نشانی )es.mefa.ir( قابل 
رویت است. وی همچنین گفت: به منظور 
و تشکیل هیات مدیره شرکت،  انتخاب 
افراد صاحب صلاحیت فنی و حرفه ای که 
دانش لازم را داشته باشند و بتوانند امتیاز 
حرفه ای  صلاحیت  تایید  دستورالعمل 
کنند،  کسب  را  مالی  نهادهای  مدیران 
می توانند از طریق ثبت نام در سامانه ستان 
هیأت   انتخابات  در   )setan.seo.ir(
مدیره کاندیدا شده و خود را در معرض 

رأی سهامداران قرار دهند.

سهم صنایع در آلودگی هوا اعلام شود88  درصد از سد زاینده رود خالی است
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اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

برگزار  از  ارامنه جلفای اصفهان  نوسان: رئیس شورای خلیفه گری   
نشدن آیین های مربوط به آغاز سال جدید میلادی در جلفای اصفهان 
در راستای مبارزه با شیوع بیماری کرونا خبر داد. واروژ میناسیان، رئیس 
شورای خلیفه گری ارامنه جلفای اصفهان، گفت: نزدیک به ۱۰ ماه است 
که کشور عزیزمان ایران با یکی از مهلک ترین و فراگیرترین بیماری های 
به  توجه  با  لذا  درگیر شده،  همانند سایر کشورهای جهان  همه  گیر 
مصوبات ستاد مبارزه با بیماری کرونا و در راستای پاسداشت مقام والای 
کادر سلامت و بهداشت کشورمان که این روزها در حال جان فشانی 
برای سلامت هموطنان هستند، جامعه ارامنه اصفهان نیز همسو با سایر 
از برگزاری تمامی گردهمایی های مربوط به کریسمس در  هموطنان 
محلات جلفا خودداری کرده و امید داریم تا با این اقدام گامی کوچک در 
راستای حفظ سلامت شهروندان برداریم. آنچه می خوانید اما، مهمترین 
گذشت؛ اصفهان  اقتصاد  بر  گذشته  درهفته  که  است  رویدادهایی 

از توجه ویژه 
برای توسعه نمایشگاه

مدیرعامل شرکت نمایشگاه اصفهان از شورای شهر خواست تا توجه ویژه ای 
به توسعه هر چه بیشتر نمایشگاه و ایحاد زیر ساخت های حمل و نقل شهری 
از جمله مترو برای نمایشگاه داشته باشند، چراکه نیاز است شهر اصفهان 
به عنوان یک شهر نمایشگاهی با استانداردهای جهانی شناخته شود. علی 
یارمحمدیان که در یکصد و پنجاه و سومین جلسه علنی شورای اسلامی شهر 
اصفهان، مورد تجلیل اعضا شورا قرار گرفت، گفت: درخواست بنده این است 
اعضای شورای شهر اصفهان همچنان توجه ویژه ای به توسعه هر چه بیشتر 
نمایشگاه و ایحاد زیر ساخت های حمل و نقل شهری از جمله مترو برای 
نمایشگاه داشته باشند، چرا که نیاز است شهر اصفهان به عنوان یک شهر 

نمایشگاهی با استانداردهای جهانی شناخته شود.

جذب نخبگان 
برای رسیدن به اقتصاد دانامحور

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: اگر بخواهیم یک اقتصاد دانامحور داشته 
باشیم راهی به جز جذب نخبگان به اقتصاد نداریم و بستر این اتفاق جایی 
به غیر از اتاق بازرگانی نیست. مسعود گلشیرازی در مراسم امضای تفاهم نامه 
بنیاد ملی نخبگان و اتاق بازرگانی و افتتاحیه رویداد کسباتور اظهار داشت: 
قبل از استقرار در اتاق بازرگانی جلسه ای با مسؤولان بنیاد نخبگان داشتم این 
موضوع را مطرح کردم و بار دیگر بر آن تأکید دارم که اگر بخواهیم یک اقتصاد 
دانامحور داشته باشیم راهی به جز جذب نخبگان به اقتصاد نداریم و بستر این 
اتفاق جایی به غیر از اتاق بازرگانی نیست. وی ادامه داد: نخبگان هستند که 
در رسیدن به اقتصاد دانامحور نقش  ویژه ای را ایفا می کنند، البته برند نخبه 
بودن تبعاتی را برای شخص به همراه می آورد، اگر درست هدایت شود سازنده 

است و اگر هدایت نشود، می تواند ذهنیت غیرواقعی ایجاد کند.
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به اهمیت حفظ اعتماد جوانان و نخبگان 
تأکید کرد: اگر رویدادی را اجرا می کنیم صرفاً یک اقدام ظاهری نیست بلکه 
یک حرکت نتیجه گرا  است  لذا  با همین نگاه واحد  توسعه کسب و کار اتاق 

بازرگانی شتاب دهنده هایی را تعریف کرد. 

ثبت بالاترین درآمد فروش 
تاریخ فولاد مبارکه 

نماد بورسی فولاد، بالاترین درآمد فروش ماهانه در طول تاریخ خود را در 
آذرماه سال جاری ثبت کرد. شرکت فولاد مبارکه اصفهان در آذر ماه جاری 
معادل ۷٨۳۷ میلیارد تومان از محصولات خود را به فروش رساند که نسبت 
به دوره یک ماهه مشابه سال قبل افزایش ۱۶۷ درصدی را نشان می دهد. نماد 
بورسی فولاد، بالاترین درآمد فروش ماهانه در طول تاریخ خود را در آذرماه 
سال جاری ثبت کرد.شرکت فولاد مبارکه اصفهان در آذر ماه سال جاری 
معادل ۷٨۳۷ میلیارد تومان از محصولات خود را به فروش رساند که نسبت 
به دوره یک ماهه مشابه سال قبل افزایش ۱۶۷ درصدی را نشان می دهد. 
نماد بورسی فولاد، بالاترین درآمد فروش ماهانه در طول تاریخ خود را در آذر 
ماه سال جاری ثبت کرد.شرکت فولاد مبارکه اصفهان طی عملکرد ۹ ماهه 
نخست سال ۹۹ مبلغ ۴۹۴۵۵ میلیارد تومان درآمد فروش داشته که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۶۷ درصد رشد داشته است. در آذر ماه شرکت فولاد 
مبارکه مجموعا ۶۰۹ هزار تن محصول فروش داشته است. همچنین از حیث 
ریالی، درآمد فروش فولاد مبارکه در آذر ماه نسبت به آبان ماه رشد ۴ درصدی 
داشته است. مقدار صادرات محصولات فولاد مبارکه در آذر ماه ، ۱۲۵ هزار تن 

و در در نه ماه منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، ٨۰۶ هزار تن بوده است.

۱7 هزار تومان 
هزینه جابجایی مسافر در متروی اصفهان 

شهردار اصفهان گفت: تاکنون در قالب زمین، اوراق مشارکت و اعتبار نقدی 
۵ هزار میلیارد تومان در خط دوم متروی اصفهان هزینه شده است که برای 
تکمیل این خط به ۳۲ هزار میلیارد تومان اعتبار دیگر نیاز است.  قدرت اله 
نوروزی در جلسه سرمایه گذاری، برنامه ریزی و تبیین ساختار اجرایی قطارهای 
شهری استان اصفهان با اشاره به اینکه باید قطار حومه ای را تقویت کنیم تا 
روزانه ۱۰ هزار اتوبوس از صنایع اطراف، وارد اصفهان نشود، اظهار کرد: از 
همین رو باید به شهرهای همجوار توجه کرد تا کلانشهر اصفهان کمتر آسیب 
ببیند.   وی ادامه داد: باید گام نخست در اجرای قطارهای حومه ای به گونه ای 
برداشته شود که مسیرها را هموار کند، البته یکی از پیچیده ترین کارها در این 
زمینه استفاده از اوراق مشارکت است. شهردار اصفهان هزینه جابجایی مسافر 
در متروی اصفهان را معادل ۱۷ هزار تومان عنوان کرد و افزود: این در حالی 

است که از مسافران یک هزار و ۲۰۰ تومان دریافت می شود.

چراغ خاموش جلفا

هماهنگی  با  گفت:  اصفهان  استاندار 
مقامات قضایی پلمب استفاده از مازوت در 
نیروگاه های اصفهان شکسته نشده است. 
عباس رضایی، در حاشیه جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با حضور رییس جمهوری از 
طریق ویدئو کنفرانس با اشاره به پایداری 
شرایط آب و هوای اصفهان، اظهار کرد: به 
دلیل شرایط خاص جوی میزان آلاینده ها 
افزایش پیدا کرده است. وی افزود: از مردم 
استان می خواهیم در مصرف گاز صرفه 
جویی کنند و امروز رییس جمهور تاکید 
کرد که قانون هوای پاک در همه استان ها 
توسط استانداران اجرایی و عملیاتی شود. 
استاندار اصفهان با اشاره به تشکیل جلسه ای 
تحت عنوان قانون هوای پاک در استانداری 
اصفهان، گفت: براساس قانون هوای پاک 
تصمیم خواهیم گرفت و اجازه نمی دهیم 
نهاد و سازمان خاص برای استان تصمیم 
بگیرد زیرا سلامتی مردم حایز اهمیت است. 
به گفته رضایی با توجه به شرایط پایداری 
هوای شهر اصفهان باید سوخت نیروگاه ها 
را مدیریت کنیم. وی اضافه کرد: استان 
اصفهان تنها استانی بوده که زیربار استفاده 

از سوخت مازوت در نیروگاه ها نرفته است.

مسدود شدن مازوت 
از 7 سال پیش

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
نیز با بیان اینکه بخشی از وظایف پیش بینی 

شده در قانون هوای پاک که در اختیار استان 
اصفهان بوده اجرایی شده، اما بخشی از 
اقدامات مربوط به کشور و نیازمند حمایت 
ملی است، گفت: سازمان محیط زیست 
کشور باید موضوع آلودگی هوای اصفهان 
را در گارگروه ملی بررسی کند و بسته های 
حمایتی به استان برای اجرای طرح های 

مقابله با آلودگی هوا اختصاص یابد.
منصور شیشه فروش، اظهار کرد: شرایط 
خاص آب و هوایی اصفهان، استقرار حدود 
اطراف شهر،  واحد صنعتی در  ۱۰ هزار 
کوره پز خانه ها، سنگبری ها، شهرک های 
صنعتی، واحدهای صنفی و کارگاهی، تردد 
و موقیعت  خودروهای سبک و سنگین 
جغرافیایی اصفهان در منطقه خشک و نیمه 
خشک در ایجاد شرایط پایداری هوا تاثیر 
دارد. این موضوع در فصل پاییز و زمستان 
به دلیل وقوع پدیده های جوی همزمان 
با ریزش هوای سرد و جابجا نشدن هوا 
باعث ایجاد پدیده های اینورژن و انباشت 
آلاینده های جوی می شود. وی با بیان 
ترکیبات  دلیل  به  مازوت  اینکه سوخت 
گوگرد دار برای سلامتی مضر است، یادآور 
شد: حدود ۷ سال پیش دادستان اصفهان 
ورودی تامین مازوت نیروگاه ها را پلمب 
کرد تا این اطمینان وجود داشته باشد که 
شاید  چراکه  شود،  نمی  مصرف  مازوت 
گاهی وزارت نفت و نیرو در شرایط کمبود 
گاز با هماهنگی که انجام می دهند اجازه 

استفاده از مازوت را بدهند، اما در اصفهان بر 
جلوگیری از مصرف مازوت تاکید شده است. 
شیشه فروش با اشاره به صحبت های اخیر 
یکی از نمایندگان استان اصفهان و تاکید 
بر جلوگیری از مصرف مازوت در نیروگاه 
ها، گفت: صحبت های این نماینده مجلس 
تاکید بر پیشگیری از مصرف مازوت به 

خاطر بار آلودگی است که دارد.

گزارشی از مصرف 
مازوت نداریم

شیشه فروش، تصریح کرد: گزارش هایی 
زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  از  که 
استان به ما رسیده نشان می دهد تا این 
لحظه گزارشی از مصرف مازوت در استان 
نداشته ایم، اما اگر گزارشی برسد قطعا 
با  محیط زیست وظیفه قانونی دارد که 
آن برخورد کند. مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری اصفهان همچنین به دو مطالعه 
و  صنعتی  دانشگاه  سوی  از  شده  انجام 
اصفهان با همکاری شهرداری اصفهان در 
خصوص آلودگی هوا اشاره و خاطرنشان 
کرد: خوشبختانه نتایج این مطالعات با عنوان 
منشایابی آلودگی هوا و ریزگردها و تعیین 
سهم هریک از منابع آلاینده آماده شد و 
در یک جلسه تخصصی در اختیار اداره کل 

حفاظت محیط زیست استان قرار گرفت.
وی با بیان اینکه اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان قرار شد نتایج این مطالعات را 

تبدیل به سناریوی عملیاتی کرده و ظایف هر 
یک از دستگاه ها را مشخص و به آنها ابلاغ 
کند، گفت: به نظر من این مطالعات که نظیر 
آن در هیچ کدام از استان های کشور انجام 
نشده می تواند راهگشا باشد. وی بر لزوم 
پایش مستمر اداره کل حفاظت محیط 
زیست بر صنایع آلاینده اشاره و تصریح 
کرد: حدود  ۶۰۰ صنعت آلاینده در استان 
اصفهان شناسایی شده که ۴۲۰ صنعت 
در محدوده منطقه مرکزی اصفهان است 
و محیط زیست باید به صورت مستمر و 
شبانه روز آنها را پایش کند، اگرچه ظرفیت 
لازم را در اختیار ندارد و نیاز است اعتبارات 
ویژه ملی به این اداره کل تعلق گیرد تا بتواند 
متناسب با ماموریت های خود عمل کند. 
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
همچنین بر تقویت ایستگاه های سنجش 
آلودگی هوا تاکید و اظهار کرد: حداقل ۳۰ 
ایستگاه دیگر باید در استان مستقر و تجهیز 
شود، ضمن اینکه تقویت ایستگاه های پیش 
بینی هواشناسی و رادار هواشناسی در استان 
نیز ضروری است. وی با تاکید بر خروج 
صنایع آلاینده از محدوده حریم شهر، گفت: 
خروج واحدهای صنفی آلاینده، ساماندهی 
ریخته گری ها، کوره های آجر و گچ همه در 
دست اقدام است، ولی تسریع در اجرای آنها 

به دستگاه ها اعلام شده است.

آلودگی هوای اصفهان
 در گارگروه ملی

استانداری  بحران  مدیریت  مدیرکل 
اصفهان بر احیای رودخانه زاینده رود و 
تالاب گاوخونی تاکید کرد و گفت: در حال 
حاضر ۴ درصد تالاب گاوخونی آب دارد و 
می تواند در آینده ای نزدیک به کانون گرد و 
غبار تبدیل شود، بنابراین وزارت نیرو باید در 
جهت احیای این تالاب و رودخانه زاینده رود 
اقدام کند. سازمان محیط زیست کشور نیز 
باید آلودگی هوای اصفهان را در گارگروه ملی 
بررسی کند و  بسته های حمایتی به استان 
برای اجرای طرح های مقابله با آلودگی هوا 
اختصاص یابد. مدیرکل مدیریت بحران 
تصمیم  در خصوص  اصفهان  استانداری 
گیری برای تعطیلی شهرها در روزهایی 
که وضعیت هوا ناسالم است، توضیح داد: 
اداره کل هواشناسی وضعیت آلودگی هوا 
را پیش بینی و اداره کل حفاظت محیط 
زیست غلظت آلاینده ها را سنجش می 
کند، در صورت نیاز مرکز بهداشت استان 
برای سلامت عمومی موضوع تعطیلی را 
در کارگروه شرایط اضطراری آلودگی هوا 
که متشکل از دستگاه های مختلف است 
مطرح کرده و بررسی می شود. موضوع 
در  و  پیشنهاد  وزارت کشور  به  تعطیلی 
صورت تایید موضوع، به مردم اعلام خواهد 
شد اما در نهایت مردم باید مشارکت کرده 
و در روزهایی که هوا آلوده و یا تعطیل شده 
در منزل بمانند و از تردد در سطح شهر 

خودداری کنند.

سایه دنباله دار آلودگی هوا بر سر اصفهان؛

پای »مازوت« در میان نیست!
به گفته شیشه فروش، از حدود 7 سال پیش دادستان اصفهان ورودی تامین مازوت نیروگاه ها را پلمب کرد

 نوسان: صادرات استان اصفهان در ۹ماهه 
۱۳۹۹از مرز ۵ میلیون تن فراتر رفت. رسول 
کوهســتانی پزوه مدیرکل گمرکات استان 
اصفهان بیان کرد: میزان صادرات اســتان 
اصفهان، طی ۹ ماهه امسال ۵ میلیون و  ۶۶ 
هزار و ۷۳۰ تن و به ارزش یک میلیارد و  ۶۱۰ 
میلیون و ۱۰۶هزار دلار بوده و طی این مدت 
یک هزار و ۲٨۶ قلم کالا به مقصد ٨۵ کشور 

جهان از استان اصفهان صادر گردیده است.
مدیرکل گمرکات استان اصفهان اظهار کرد: 
طی این مدت عمده صادرات استان اصفهان 
محصولات و مصنوعات بوده که در واحدهای 

تولیدی استان پردازش، فرآوری و تولید شده 
اســت و در ادامه افزود: مهمترین کالاهای 
صادراتی استان اصفهان چدن، آهن و فولاد 
و مصنوعات آن به ارزش ٨۴۳ میلیون و ۴۶۰ 
هزار دلار و  با ســهم ۵۲ درصد، محصولات 
پتروشــیمی  به ارزش ۲۴۴میلیون و ۶۵۱ 
هزار دلار با سهم  ۱۵ درصد، فرش به ارزش 
۶۰ میلیون و ۷۳۷هزار دلار با سهم ۴ درصد، 
محصولات لبنــی بــه ارزش ۴۷ میلیون و 
۵٨۰هزار دلار با سهم ۳درصد و محصولات 
شــیمیایی آلی  به ارزش ۳۷ میلیون و ۹۷۶ 

هزار  دلار  باسهم  ۲درصد  بوده اند.

کوهستانی پزوه با اشــاره به اجرای پروتکل 
بهداشتی در مقابله با ویروس کرونا و اینکه 
گمرک از دســتگاه های ضروری اســت و 
بنابراین تعطیل پذیر نمی باشد، بیان کرد: به 
٨۵ کشور جهان از طریق استان اصفهان در 
۹ماهه ۱۳۹۹ صادرات داشته ایم و مهمترین 
کشــورهای هدف صادراتی استان اصفهان 
عراق، چین امارات، افغانســتان، و اندونزی 
هستند. وی  میزان صادرات  استان اصفهان 
را به کشــورهای عراق ۳۹۹ میلیون دلار، 
چین ۲۳۳ میلیون دلار، امارات ۲۲۱میلیون 
دلار، افغانستان  ۱۷۴میلیون دلار واندونزی  

٨۰ میلیون دلار اعلام کرد.

مدیرکل گمرکات استان اصفهان عنوان کرد:

صادرات اصفهان از مرز ۵ میلیون تن گذشت

آلودگی هوای اصفهان بازهم رکورد زد و شاخص لحظه ای آن به بالای ۲۰۰و به وضعیت بسیار 
ناسالم نیز رسید. در این بین، مرکز بهداشت استان اصفهان با صدور اطلاعیه ای، ضمن تاکید بر 
خودداری از هرگونه فعالیتی که منجر به افزایش آلودگی هوا می شود، از شهروندان خواست تا حد امکان از 
خروج غیرضروری از منزل و تردد بی مورد در معابر شهری خودداری کنند. بیماران قلبی و ریوی و مبتلایان 
به آسم، در فضاهای باز فعالیت نکنند و تا حد امکان از حضور در سطح شهر خودداری و در منزل استراحت 
کنند.  اما آنچه از سوی شهروندان به کرات شنیده می شود آنستکه چرا چاره اندیشی اساسی برای آلایندگی 

هوای اصفهان از سوی مسئولان این شهر صورت نمی گیرد؟.

گزارش
گروه شهری
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امور  و  ارتباطات  مدیرکل  نوسان: 
گفت:  اصفهان  شهرداری  بین الملل 
ابتکار »شهروند دیپلمات« از ابتدای 
بین الملل  امور  اداره  در  جاری  سال 
اهدافی  و  مطرح  اصفهان  شهرداری 
شرکای  با  مؤثر  ارتباطات  جمله  از 
خارجی )خواهرخوانده ها(، شناسایی 
توسعه  شهروندی،  تسهیلگران 
به  علمی  و  اقتصادی  همکاری های 
ترتیب با محوریت بخش خصوصی و 
دانشگاه های اصفهان، افزایش تعاملات 
با دستگاه دیپلماسی کشور و همچنین 
نگرش  و  مهارت  دانش،  شکل گیری 
مجموعه های  تمامی  در  بین المللی 

شهر برای آن تعریف شد.
شهرداری  اینکه  بیان  با  حجتی  ایمان 
اصفهان درصدد است تا با یاری گرفتن از 
دیپلماسی شهروندی، بستری برای توسعه 
دیپلماسی شهری بنا کند، افزود: ابتکار 
»شهروند دیپلمات« به دنبال آن است تا 
آن دسته از تسهیلگران شهروندی از جمله 
بازرگانان، اساتید، ورزشکاران، دانشجویان، 
ایرانیان  رسانه ای،  و  فرهنگی  فعالان 
خارج از کشور و غیره که دارای بسترها 
و کانال های مناسب و مجاز برای معرفی و 
تقویت جایگاه، برند و ظرفیت های اصفهان 
در شهرهای خواهرخوانده و کشورهایشان 
به  بخشیدن  قوت  در  بتوانند  هستند، 
و  اقتصادی  هنری،  فرهنگی،  ارتباطات 

علمی طرفین به کنشگری بپردازند.
وی اظهار کرد: در راستای برنامه ریزی های 
کل  اداره  ابتکار  این  گرفته،  صورت 
شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات 
اصفهان که با همکاری نمایندگی وزارت 
همکاری های  کنسرسیوم  خارجه،  امور 
شهرک  و  دانشگاه ها  بین المللی  علمی 
علمی تحقیقاتی و اتاق بازرگانی اصفهان 
به عنوان بازوهای اصلی فکری و اجرایی در 
دستور کار قرار دارد، ۱۳ سلسله نشست 
را  عنوان »هم نشست خواهرشهرها«  با 
برگزار خواهد کرد و در هریک، پرونده 
یکی از ۱۳ شهر خواهرخوانده اصفهان را با 
حضور شهروندان تسهیلگر برای شناسایی 
عملیاتی ظرفیت های همکاری در دستور 

کار خود قرار خواهد داد.
بین الملل  امور  و  ارتباطات  مدیرکل 
وزارت  کرد:  تصریح  اصفهان  شهرداری 
امور خارجه و معاونت دیپلماسی عمومی 
و  ویژه  استقبال  ضمن  وزارتخانه  این 
به  رسمی  صورت  به  طرح،  این  تایید 
شهرداری اصفهان اعلام کرده است که 
این ابتکار می تواند به صورت الگو به سایر 

کلانشهرهای ایران نیز معرفی شود.
تسهیلگر  شهروندان  وی،  گفته  به 
http:// می توانند با ثبت نام از طریق

مشخصات   ،intaffairs.isfahan.ir
بررسی  از  پس  تا  کنند  اعلام  را  خود 
کمیته   در  ثبت نام کنندگان  شرایط 
مربوطه، در صورتی که شرایط، بسترها 
و  کاربردی  آنها  ارتباطی  کانال های  و 
مفید تشخیص داده شود، به نشست آن 
خواهرخوانده که نمایندگانی از وزارت امور 
اداره  ایران،  اسلامی  جمهوری  خارجه 
مرتبط در آن وزارتخانه، سفارت آن کشور 
در ایران، انجمن های دوستی، سازمان های 
مردم نهاد و .... نیز حضور دارند، دعوت 
و مشخص،  موثر  با کنشگری  تا  شوند 
هرکدام به یک »شهروند دیپلمات« برای 

اصفهان بدل شوند.
ابتکار  این  اولیه  فراخوان  است،  گفتنی 
به مدت یک ماه باز خواهد بود و پس از 
آن، فراخوان مرتبط با هریک از ۱۳ شهر 
خواهرخوانده پیش از هر نشست اطلاع 

رسانی خواهد شد.

شــهردار اصفهان با بیان اینکه احداث هر کیلومتر قطار شــهری ۵۰ میلیون دلار 
هزینه دارد، گفت: اگر بهــای هر دلار را ۳۲ هزار تومان حســاب کنیم، احداث هر 
کیلومتر قطار شهری یک  هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان و با نرخ فعلی دلار، یک  هزار و 
۳۰۰ میلیارد تومان هزینه در بردارد. وی افزود: با نرخ فعلی دلار برای خط دو مترو 
اصفهان پنج هزار میلیارد تومان از طریق اوراق مشــارکت، زمین و پول در دو سال 

اخیر هزینه شده است. 

معاون خدمات شــهری شــهرداری اصفهان گفت: قرارداد خرید ماشین آلات خدمات 
موتوری قبل از تورم بسته شده است و به همین علت هزینه این کار ۱۰ میلیارد تومان برای 
شهرداری بود اما اگر قرار بود با وضعیت کنونی اقدام به خرید کنیم، به ۲۵ میلیارد تومان 
اعتبار نیاز داشتیم. حسین امیری، افزود: همچنین برای سازمان آتش نشانی شهر اصفهان 
نیز ۵۰ میلیارد تومان صرف خرید تجهیزات شده است که در ۲۵ ایستگاه این مجموعه به 

کار گرفته می شود.   

خریداری تجهیزات سازمان آتش نشانی اصفهانهر کیلومتر مترو 50 میلیون دلار هزینه دارد 

گزارش

گزارش

شهروند دیپلمات
برای توسعه دیپلماسی 

شهردار اصفهان خبر داد: 

منوچهری تصریح کرد: سازمان مدیریت 
و نظارت بر تاکسیرانی وظایفی مانند سفر 
ایمن، سریع و ارزان در حوزه ارائه خدمات 
بهتر به شهروندان دارد که مهمترین حوزه 
و  است  تاکسیرانی  و وظیفه در سازمان 
امیدواریم با پیاده سازی طرح ها و برنامه 
ها که بخشی از آن پیاده سازی شده شرایط 
باز هم بهتر از قبل شود.  مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری 
خودروهای  مالکیت  داد:  ادامه  اصفهان 
و  مالک است  اختیار  تاکسی در  سواری 
تفاوت سازمان با سایر حوزه های حمل 
و نقلی در همین بخش است که سازمان 
تاکسیرانی را با هزاران مالک روبرو می کند، 
با این وجود هدف ما ارائه خدمت بهتر به 

شهروندان خواهد بود. 

نوسازی ۳۰۰ تاکسی 
وی مهمترین وظیفه سازمان را نوسازی 
ناوگان ذکر کرد و افزود: البته این وظیفه 
بر عهده دولت است اما به دلیل مشکلاتی 
نوسازی  های  طرح  دارد  دولت  که 
متوقف شده است، اتفاقی که هم اکنون 
ورود  خورده  رقم  اصفهان  شهرداری  در 
سازمان تاکسیرانی شهرداری اصفهان در 
بحث نوسازی ناوگان تاکسیرانی به صورت 
خودجوش و حمایتی از مهر ۹۹ است. این 
طرح آغاز شده و از مهر و آبان امسال تاکنون 
حدود ۳۰۰ خودرو نو شده و ۳۰۰ خودرو 

فرسوده از ناوگان خارج شده است.    
منوچهری با بیان اینکه در بحث نوسازی، 
سازمان تاکسیرانی اصفهان در کشور پیشرو 
است، افزود: میزان نوسازی تاکسی ها در 
شهر اصفهان نسبت به جمعیت این شهر 
در کشور اول است که امیدواریم تا پایان 

سال بتوانیم ۱۰۰۰ تاکسی را نوسازی کرده 
و عمر ناوگان را به زیر هفت سال برسانیم. 
انجام این مهم تاثیر بسزایی در موضوع 
کاهش آلایندگی ها و ارائه خدمات بهتر 
به شهروندان دارد. وی اظهار امیدواری کرد 
با پیاده سازی این طرح و ادامه آن در سال 
های بعد که پیش بینی دو هزار خودرو است 
بتوان خدمات رسانی بهتری به شهروندان 
داشت. وی تاکید کرد: واگذاری تاکسی های 
جدید با حمایت شهرداری و شورای شهر 
اصفهان و با ارائه تسهیلات وام برای هر 
تاکسی به مبلغ ۵۰ میلیون تومان )با سود 

چهار درصد( انجام می  شود.

فعالیت ۱5۰ تاکسی 
بی سیم بانوان در شهر 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شهرداری اصفهان با اشاره به 
بانوان در  تاکسی های بی سیم  فعالیت 
شهر، گفت: تاکسی بیسیم بانوان در جهت 
ارائه خدمات به مسافران بانو در شهر است. 
هم اکنون حدود کمتر از ۱۵۰ تاکسی بی 
سیم بانوان در شهر فعالیت می کنند. وی 
ادامه داد: به منظور گسترش این تاکسی 
ها به غیر از خودروی پراید سبزرنگ به 
ماشین های دیگری هم که از نظر ایمنی 
صلاحیت بیشتری دارند اجازه فعالیت داده 
می شود. شهروندانی هم که می خواهند از 
تاکسی بیسیم بانوان استفاده کنند بدانند 
این تاکسی ها زیر نظر شهرداری اصفهان 

فعالیت می کند. 
های  سرویس  اینکه  بیان  با  منوچهری 
مدرسه به عنوان مشاغل پاره وقت معرفی 
می شوند، تاکید کرد: جدا از شرایط کرونا 
این تاکسی ها عملا حدود ۵ ماه در سال 

فعالیت ندارند و در واقع با شیوع کرونا نیز 
شاهد تعطیلی کار این دسته از رانندگان 
شده ایم، اقدامات لازم برای دریافت بسته 
های معیشتی و تسهیلاتی و ارائه آن به 
این دسته از رانندگان در حال انجام است 
آینده  ماه  دو  ظرف  بتوانیم  امیدواریم  و 
این بسته های تسهیلاتی را به دست آنها 
برسانیم. همچنین ۱۲۰۰ بسته معیشتی 
در  شد  می  احساس  که  رانندگانی  بین 

مضیقه هستند توزیع شد.     

پیش بینی تسهیلات 
برای حمایت از رانندگان تاکسی 

وی با اشاره به اقدامات سازمان تاکسیرانی 
میان  کرونا  شیوع  از  جلوگیری  برای 
رانندگان و مردم، گفت: در این خصوص 
۷ هزار و ۵۰۰ کاور جدا کننده و ۳۵ هزار 
ماسک و ۳۵هزار دستکش به علاوه هزاران 
جهت  که  شده  توزیع  آموزشی  بروشور 
کنترل کرونا و کمک به رانندگان ارائه شده 
است، همچنین ارائه یک وام شش میلیونی 
و تخفیف کارت شهری رانندگان در نظر 
گرفته شده است تا رانندگان با آسیبهای 
مدیرعامل  شوند.  مواجه  کمتری  مالی 
سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه رانندگی 
تاکسی های اینترنتی شغلی شناور است، 
افزود: آمار رانندگان تاکسی های زردرنگ 
می  فعالیت  اصفهان  شهر  در سطح  که 
کنند بیش از دو هزار تاکسی از حدود ۹ 
هزار تاکسی زرد رنگ است که به صورت 

اینترنتی فعالیت می کنند. 

جبران شکست پروژه تاکسیمتر 
منوچهری با اشاره به شکست طرح پروژه 

سامانه هوشمند تاکسیرانی )تاکسیمتر( در 
سال های گذشته، اظهار داشت: این طرح 
که اجرای آن از سال ۹۰ آغاز شده بود در 
سال ۹۴ به دلایل مختلف متوقف شد که 
از دلایل آن می توان به عدم فرهنگ سازی 
مناسب میان شهروندان و رانندگان،  عدم 
اشاره کرد.  استقبال مردم و دلایل فنی 
جبران خسارت  برای  اینکه  بیان  با  وی 
رانندگان ناشی از خرید این سامانه هوشمند 
اقداماتی انجام شد، تاکید کرد: با تصمیم 
شورای شهر و شهردار اصفهان قرار بر این 
شده این مشکل تا جایی که ممکن است 
برطرف شود که به همین منظور می توان 
به کمک های معیشتی در جهت جبران 
خسارت رانندگان مانند اهدای ۷ هزار و 
۵۰۰ جفت حلقه لاستیک و تعداد ۷ هزار 
و ۵۰۰ روکش صندلی اشاره کرد. همچنین 
های  کارت  هزینه  پرداخت  از  رانندگان 
شهری معاف شدند و این روندی بود که در 
جهت حوزه آسیب از نصب این سامانه ها 

صورت گرفت. 
بر  نظارت  و  مدیریت  سازمان  مدیرعامل 
به  اشاره  با  اصفهان  تاکسیرانی شهرداری 
موضوع پرداخت سهمیه سوخت رانندگان بر 
اساس طرح پیمایش، گفت: این طرح از ۲۰ 
آذرماه ۹۹ اجرا شد و بر اساس آن رانندگان 
آژانس  های تاکسی که قبلا برای خودروهای 
یگانه سوز ۱۲۰ لیتر و برای دوگانه سوز ۶۰ 
لیتر سوخت واریز می کردند بر اساس بر 

اساس میزان پیمایش پرداخت شود.   
وی با اشاره به مشکل دریافت کرایه نفر 
چهارم، تصریح کرد: قانونی که ستاد کرونای 
استان گذاشته تا حدود بسیار زیادی رعایت 
می شود، سعی شده بدون تنش این قانون 
اجرا شود، مشکل ما تعیین کرایه نفر چهارم 
است که باید با چه کسی باشد و مسئله ای 
است که بلاتکلیف مانده بود اما سازمان 
تاکسیرانی شهرداری اصفهان سعی کرد 
تا  این مشکل را بدون تنش و درگیری 
حدود زیادی به ویژه در خطوطی که مسافر 

بیشتری دارد مرتفع کند.  
منوچهری ادامه داد: اخیرا طرحی به شورای 
شهر پیشنهاد شده که ۴۰ درصد پرداخت 
کرایه بر عهده راننده و ۶۰ درصد نیز بر سه 
نفر دیگر تقسیم شود که این موضوع باعث 
پیش  خاصی  مشکل  حوزه  این  در  شد 
نیاید. وی با بیان اینکه هر زمان راننده ای 
قصد داشته باشد در سیستم سازمان به کار 
گرفته شود  سوء پیشنیه ها از وی گرفته می 
شود و رانندگان از فیلترهای مختلف عبور 
می کنند، تاکید کرد: همچنین آموزش 
های لازم مانند نوع برخورد و تکریم هم به 
رانندگان آموزش داده می شود، شهروندان 
این  از  رانندگان سطح شهر  تمام  بدانند 
مراحل عبور می کنند. در حوزه تاکسی 
های اینترنتی به دلیل وجود شرایط و سازو 
کارهای خاص این حوزه بحث های سوء 
پیشینه توسط سامانه پلیس از رانندگان 
گرفته می شود که البته از رانندگان تاکسی 
های زردرنگ که حرفه ای هستند انتظار 
برخوردهای مناسبتری نسبت به رانندگان 

تاکسی های اینترنتی می رود.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری اصفهان مطرح کرد:

خروج 300 تاکسی فرسوده در اصفهان
عمر ناوگان تاکسی  های شهر اصفهان به کمتر از 7 سال کاهش یافت

citizen

 نوسان:شهردار اصفهان گفت: شرایط سخت مالی نتوانست هیچ 
طرحی را در شهر اصفهان متوقف کند.  

در  نوروزی  اله  قدرت  اصفهان،  ای شهرداری  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
بازدید مدیران شهری از شرکت صنعتی مبارز که در حوزه تولید ماشین آلات 
خدمات شهری سبک و سنگین فعالیت دارد، با اشاره به اینکه همه ما وظیفه 
داریم از متخصصان، اندیشمندان و محققان این شرکت که شبیه یک شرکت 
دانش بنیان عمل می کند، حمایت کنیم تا گره های کوری که باز نشده است به 
دست مجموعه های این چنینی باز شود، اظهار کرد: اصفهان می تواند در فرایندهای 
صنعتی با کشورهای پیشرفته از جمله اتریش رقابت کند، چنانکه ساخت نردبان 
۶۴ متری در جهت تجهیز ماشین آلات آتش نشانی شهرداری اصفهان در این زمینه 
یکی از اقدامات مؤثر و رقابتی است.  وی ادامه داد: شهرداری اصفهان در دو 
سال گذشته در زمینه خرید ماشین آلات خدمات موتوری و آتش نشانی اقدامات 

بسیاری انجام داده است.   
شهردار اصفهان بیان کرد: قول می دهیم سطح امکانات را در شهر افزایش دهیم و 
با سرمایه گذاران توافق  نامه ای در جهت تجهیز و توسعه ماشین آلات امضا کنیم، 
همچنان که قراردادی با شرکت مبارز برای نوسازی و ساخت چند دستگاه جاروب 

مکانیزه و ماشین های اطفای حریق آتش نشانی به امضا رسیده است. 
وی با بیان اینکه بودجه شهرداری برای سال ۱۴۰۰ با ۹ هزار میلیارد تومان مصوب 
می شود، تصریح کرد: فعالیت های اقتصادی و عمرانی در شهر اصفهان در این 
شرایط دشوار هم در جریان است. وی بیان کرد: برای توسعه و پیشرفت شهر انتظار 
داریم بتوانیم از مجموعه خدمات شرکت مبارز استفاده کنیم؛ در همین راستا 
مذاکراتی برای خرید تجهیزات آتش نشانی و خدمات شهری از سوی شهرداری با 

این شرکت درحال انجام است. 
نوسازی ناوگان خدمات شهری توسعه اشتغال بخش خصوصی را به همراه دارد 
همچنین در ادامه این بازدید، علیرضا نصر اصفهانی، رییس شورای اسلامی شهر 
اصفهان با اشاره به اینکه برای توسعه شهر باید تجهیزات حوزه خدمات رسانی به 
روز شود، گفت: در شهری مانند اصفهان که روزانه ۴۰ میلیون مترمربع نظافت 
شهری در آن انجام می شود، باید از ابزارهای نوین و در عین حال دارای شرایط 
متناسب که باعث ایجاد آلودگی در شهر نشود، استفاده کرد.  وی ادامه داد: نوسازی 
ناوگان خدمات شهری و حمل و نقل عمومی یکی از اهداف مدیریت شهری است 
که در این راستا باید با مجموعه هایی قرارداد امضا شود که بتوانند این نیاز شهر را 
به بهترین شکل برآورده کنند. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان افزود: به صورت 
متقابل خرید شهرداری از شرکت مبارز نیز سبب رونق اشتغال و کسب و کار در 

این شرکت می شود.
4۰ دستگاه جدید تا یک ماه دیگر به ۲5 ایستگاه آتش نشانی اصفهان 
افزوده می شود. در ادامه بازدید، حسین امیری، معاون خدمات شهری شهرداری 
اصفهان نیز با اشاره به اینکه نوسازی ناوگان در همه مجموعه های تحت پوشش 
معاونت خدمات شهری شهرداری در دستور کار بوده و بخشی از کار انجام شده 
راستا، در سازمان خدمات موتوری ۱۰ خودروی  اظهار کرد: در همین  است، 
زباله کش، دو دستگاه بیل مکانیکی و یک دستگاه ۱۰ چرخ به ناوگان اضافه شده 
است. وی ادامه داد: قرارداد خرید ماشین آلات خدمات موتوری قبل از تورم بسته 
شده است و به همین علت هزینه این کار ۱۰ میلیارد تومان برای شهرداری بود 
اما اگر قرار بود با وضعیت کنونی اقدام به خرید کنیم، به ۲۵ میلیارد تومان اعتبار 
نیاز داشتیم. معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان افزود: همچنین برای سازمان 
آتش نشانی شهر اصفهان نیز ۵۰ میلیارد تومان صرف خرید تجهیزات شده است 
که در ۲۵ ایستگاه این مجموعه به کار گرفته می شود.   وی با بیان اینکه با توزیع 
امکانات تا یک ماه آینده ۴۰ دستگاه خودروهای سنگین و سبک به به آتش نشانی 
افزوده خواهد شد، اظهار کرد: البته استفاده از تجهیزات در حوزه خدمات شهری 
تا زمانی که دستگاه ها بهره وری و امکان استفاده داشته باشند، ادامه دارد.  امیری 
از بهسازی و بازسازی برخی دستگاه های معاونت خدمات شهری خبر داد و گفت: 

بخشی از این کار از سوی شرکت مبارز در حال انجام است.
ساخت نردبان 64 متری آتش نشانی در شرکت مبارز برای نخستین بار در کشور 

در ادامه بازدید تیم مدیریت شهری از شرکت مبارز، عطاریان، رئیس مجموعه 
تولیدی تحقیقاتی مبارز، با اشاره به اینکه این شرکت دارای ۴۰ سال سابقه است، 
اظهار کرد: حوزه فعالیت این شرکت تولید ماشین آلات خدمات شهری است که 
به همه شهرهای ایران و برخی کشورهای خارجی صادر می شود. وی ادامه داد: 
فعالیت من در این حوزه به سفارش رئیس جمهور زمان جنگ آغاز شد و کار خود 
را برای تولید تجهیزات حمل زباله کلید زدم.رئیس مجموعه تولیدی تحقیقاتی 
مبارز افزود: برای تولید ۳۰۰ دستگاه با کمک صنعتگران خارجی توانستیم جاروی 
خیابانی را با ۶۰ درصد تولید داخل، زباله پرس کن را با ٨۰ درصد ساخت داخل، 
دستگاه فوماتیک و ماشین غول پیکر آتش نشانی را با ۶۵ درصد و ماشین نجات 
را با ۴۷ درصد ساخت داخل تولید کنیم.وی از همکاری بخش دانشگاهی با این 
مجموعه خبر داد و افزود: : هم اکنون این شرکت در حال تحقیقات برای ساخت 
ماشین جاروی پیاده رو و نردبان ۶۴ متری آتش نشانی است و به زوی این کار 
محقق خواهد شد چراکه ۵ میلیارد تومان در این حوزه سرمایه گذاری شده تا سال 
آینده نردبان ۶۴ متری کاملا ایرانی ساخته شود.وی کیفیت را اولویت و از ویژگی 
های محصولات این شرکت دانست و افزود: انتظار داریم با همراهی مدیریت شهری 

و بخش دانشگاهی، طرح ها را به مرحله اجرا برسانیم.
کاهش سن ناوگان خدمات موتوری در دست انجام است

همچنین در این بازدید، حسن نظام زاده، مدیرعامل سازمان خدمات موتوری 
شهرداری اصفهان اظهار کرد: پیش از این دوره نوسازی ماشین آلات خدمات 
شهری انجام نشده بود اما از حدود چهار سال پیش نوسازی ناوگان در دستور 
کار است. وی ادامه داد: هم اکنون عمر ناوگان به ۱۵ و کمتر از ۱۵ سال رسیده 
است که استاندارد جهانی آن هشت سال است و ما برای کاهش سن ناوگان اقدام 
به خرید ۱۰دستگاه در حوزه خدمت شهری کردیم.نظام زاده تعداد ماشین های 
خدماتی این مجموعه را با خریداری ۱۰ دستگاه جدید، ۱۶۰ مورد عنوان و اظهار 
کرد: نیمی از حمل زباله شهر اصفهان از سوی شهرداری و نیمی از سوی شرکتها 
انجام می شود که با مشکل ماشین آلات مواجه هستند. وی افزود: باید دستگاه 
هایی که بازسازی شده اند از رده خارج شود چراکه امکان استفاده مجدد از آنها 
وجود ندارد. همچنین امسال از سوی شهرداری و سازمان خدمات موتوری ۱۰ 

میلیارد تومان برای نوسازی ناوگان جاروی معابر در نظر گرفته شده است.

نوسازی ناوگان خدمات شهری
 با تعامل بخش خصوصی

مدیرعامـل سـازمان مدیریـت و نظارت بر تاکسـیرانی شـهرداری اصفهـان گفت: روند نوسـازی 
تاکسـی ها در شـهر اصفهان نسـبت به جمعیت در کشـور اول اسـت که امیدواریم تا پایان سـال 
بتوانیم  ۱۰۰۰ تاکسـی را نوسـازی کرده و عمر ناوگان را به زیر هفت سـال برسـانیم. هادی منوچهری در شـصت و 
نهمین نشسـت خبری "سـه شـنبه ها بـا رسـانه" در گفتگوی آنلاین با رسـانه ها بـا بیان اینکـه در حال حاضر 
۲۱ هزار تاکسـی پلاک زرد، آژانس، بی سـیم و سـرویس مدرسـه همچنین ۱۸ هزار تاکسـی آنلاین در سطح شهر 
اصفهان به شـهروندان سـرویس دهی می کنند، اظهار کرد: تاکسـی های بر خط سـازمان تاکسـیرانی شـهرداری 

اصفهـان بین  ۱5 تا ۲۰ هزار خودرو شـناور اسـت.

گزارش
گروه شهری

 نوسان:رییس شــورای اسلامی شهر 
اصفهان با اشاره به اینکه برای توسعه شهر 
باید تجهیزات حوزه خدمات رسانی به روز 
شود، گفت: در شــهری مانند اصفهان که 
روزانه ۴۰ میلیون مترمربع نظافت شهری 
در آن انجام می شود، باید از ابزارهای نوین 
و در عین حال دارای شرایط متناسب که 

باعث ایجاد آلودگی در شهر نشود، استفاده 
کرد.   

علیرضا نصر اصفهانی، ادامه داد: نوسازی 
ناوگان خدمات شــهری و حمــل و نقل 
عمومی یکی از اهداف مدیریت شــهری 
است که در این راستا باید با مجموعه هایی 
قرارداد امضا شود که بتوانند این نیاز شهر 

را به بهترین شکل برآورده کنند. وی افزود: 
به صورت متقابل خرید شهرداری از شرکت 
مبارز نیز سبب رونق اشتغال و کسب و کار 
در این شرکت می شــود. وی تاکید کرد: 
نوســازی ناوگان خدمات شهری توسعه 

اشتغال بخش خصوصی را به همراه دارد 

رییس شورای اسلامی شهر اصفهان عنوان کرد:

نوسازی ناوگان شهری باعث توسعه اشتغال بخش خصوصی می شود
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اقتصادنامه

  نگاه     

یارانه معیشتی شامل چه کسانی می شود؟؛ به افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی 
هر نفر ماهیانه۱۲۰هزار تومان پرداخت شود. همچنین به سایر افراد با مشخصات 
زیر نیز ماهیانه ۱۰۰هزار تومان پرداخت خواهد شد: افرادی که هیچ یک از اعضای 
خانواده آنها حقوق ماهانه دریافت نمی کنند؛ افرادی که هیچ یک از اعضای خانواده 
آنها بیمه پرداز نباشند؛ افرادی که اعضای خانوارشان طبق شاخص های بانکی از 
افرادی که در گروه یارانه معیشت بگیر باشند. درآمدحداقلی برخوردار نباشند؛ 

یارانه معیشتی شامل چه کسانی می شود؟
محمدحسین صابر، رییس سازمان هدفمندسازي یارانه ها گفت: به بیش از ۹۵ درصد 
مردم یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ توماني پرداخت مي شود و در خصوص توزیع عادلانه نیز باید 
توجه داشت که مهم افزایش تولید و کاهش مصرف انرژي است. وي افزود: یارانه فقط 
مبلغي نیست که به مصرف کننده نهایي داده مي شود. هدف اصلي کاهش سطح درآمدي و 
اختلاف سطح درآمدي دهک هاي مختلف است. همچنین به دنبال افزایش کارایي اقتصادي 
جامعه، افزایش تولید، دسترسي عادلانه مردم به تامین اجتماعي و سلامت هستیم.

بیش از 95 درصد مردم یارانه مي گیرند

یارانه های سیاه 
در آخرین بودجه قرن

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

بازارهای ارز، طلا و   نوسان :دکترسید مرتضی افقه می گوید: 
سکه در حالی روی موج نوسان در حال تغییر نرخ اند و ابزاری 
هم در دست دولت نیست که در بازار ارز مداخله کند موافقت 
رهبر انقلاب با تمدید بررسی لوایح) FATF(  در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هرچند سیگنالی مثبت به بازار ارز داد تا به صورت 
اندک شاهد کاهش قیمت باشیم؛ اما بیانیه جدید اتحادیه اروپا 
دوباره بدبینی نسبت به آینده برجام را بیشتر کرد. این استاد 
اقتصاد تاکید دارد: اگر بعد از روی کارآمدن بایدن محرز شود 
که بازگشت به برجام امکان پذیر نیست یا به زودی امکان پذیر 
نیست، جهش نرخ دلار و سایر بازارها را داریم. بازار هم نشان 
داده که قیمت دلار ظرفیت افزایش تا کانال ۳4 هزار تومان را 
دارد و سکه هم تا ۱5 میلیون تومان. یعنی به لحاظ روانی امکان 
نکاتی  ترین  برجسته  از  برخی  آنچه می خوانید  جهش هست. 

است که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

بودجه ۱4۰۰ علیه معیشت مردم
دکتر آلبرت بغزیان معتقد است: دولت به جای اینکه تسهیلاتی بسیار 
اندک به مردم ارائه کند قیمت ها را کنترل کند. تسهیلاتی که اندک و 
ناکارآمد پرداخت شود مثل آبی است که در بیابان ریخته شود؛ آبی که در 
بیابان ریخته شود فقط بخار می شود و از بین می رود.  وی تاکید کرد: 
نکته کلیدی کاهش قیمت های کالاها به ویژه کالاهای اساسی است که 
بتواند سبد معیشت مردم را ارزان تر کند. بودجه ۱۴۰۰ در این مورد چنین 
چیزی را نشان نمی دهد. این بودجه از نظر رفاه اصلا قابل دفاع و حمله 
نیست ولی در این بودجه چیزی که بخواهد هزینه تولید را کاهش بدهد، 
وجود ندارد یعنی همه چیز بر علیه سبد معیشت خانوار است. وی تصریح 
می کند: این بودجه در راستای برنامه توسعه ششم نیست. یعنی عملا 

برنامه توسعه در این بودجه فراموش شده است. 

مهار موج مکزیکی بازارها
اعتراض  با  سیاست گذاران  وقتی  نوشت:  یادداشتی  در  فرحبخش  علی 
دعوت شدگان در هنگام روند نزولی شاخص بورس روبه رو می شوند، تلاش 
می کنند با بهره گیری از همه منابع ممکن و از جمله ریالی ساختن منابع 
صندوق توسعه ملی، به حمایت از قیمت سهام بپردازند. از آن سو، در 
فضای مجازی هم معرکه ای برپاست. شعار »بورس شغل دوم، اما درآمد 
اول« بر سردر محل های کسب نقش بسته است. فرصت طلبانی که اقدام به 
تاسیس کانال های مجازی تخصصی در حوزه بورس، ارز، طلا، خودرو و... 
کرده اند و اطلاعات راست و دروغ را آن چنان با هم می آمیزند تا بالاخره 
ماهی خود را از آب صید کنند.علاوه بر بخش تحلیل، در بخش آموزش هم 
معرکه دیگری برقرار است. چه بسیار سایت ها و کانال هایی که ادعا می کنند 
قادرند با آموزش مجازی در طول چند هفته، سهامدارانی را که حتی مبانی 
اقتصاد را فرا نگرفته اند، به گرگ های وال استریت مبدل سازند. به هر حال 
تا زمانی که انتظارات تورمی در کشور مهار نشود و بازار پول نتواند سود 
معقولی را متناسب با نرخ تورم به پس اندازکنندگان ارائه کند؛ آشفتگی در 
بازارها همچنان ادامه دارد، جایی که نگارنده را به یاد موج های مکزیکی در 
استادیوم می اندازد که با پایین رفتن تماشاچیان در یک بخش از جایگاه، 

بخش دیگری از تماشاچیان شروع به بالارفتن می کنند. 

کاهش قاچاق با یکسان سازی نرخ ارز
هادی حق شناس، کارشناس امور اقتصادی و نماینده پیشین مجلس درباره 
ارتباط قاچاق کالا و ارز چند نرخی گفت: هربارکه قیمت ارز بالا رود، 
واردات و قاچاق افزایشی و صادرات کاهشی خواهد شد. در طول سنوات 
گذشته این موضوع را شاهد بودیم که افزایش ارز به قاچاق منجرشده زیرا 
قیمت کالا افزایش یافته است. وی در ادامه اضافه کرد: وقتی بهای یخچال 
برفرض  ۱۰۰۰ دلار باشد و قیمت ارز ۳۰ هزار تومان، یخچال ۳۰ میلیون 
تومان خواهد شد و چنانچه قیمت ارز ۱۰ هزارتومان باشد، ۱۰ میلیون 
تومان خواهد بود. پس قیمت ارز بر قاچاق کالا اثرگذار است و در این امر 
تردیدی وجود ندارد. نکته بعدی این است، زمانی در این خصوص فاجعه 
ایجاد می شود که قیمت ارز چند نرخی باشد. اتفاقی که در مورد دان مرغ 
افتاد ناشی از همین امر است. یعنی دان مرغ به قیمت ۴۲۰۰ تومان بود، 

ولی مرغ در بازار به قیمت نرخ ارز آزاد خرید و فروش می شد.

اثر کرونا بر اقتصاد
حمید آذرمند گفت: عملکرد اقتصادی نیمه نخست سال جاری تا حد 
تداوم  آثار آن همچنان  و  بوده  تاثیر شیوع گسترده کرونا  زیادی تحت 
و  کسب وکارها  تعطیلی  از  ناشی  محدودیت های  و  کرونا  شیوع  دارد. 
محدودیت های ایجادشده برای فعالیت برخی مشاغل، اثر رکودی مستقیم 
بر بخش هایی از اقتصاد به ویژه بخش خدمات گذاشته است. وی اضافه 
کرد: در اینجا نکته مهمی وجود دارد که توجه به آن می تواند به لحاظ 
سیاستگذاری حائز اهمیت باشد و آن، تفکیک آثار رکودی کرونا از سایر 
عوامل موثر بر عملکرد نامطلوب اقتصاد است. ابتدا با توجه به عملکرد نیمه 
نخست و داده های دردسترس، برآوردی از نرخ رشد اقتصادی برای کل 
سال ۱۳۹۹ ارائه شده است. بر این اساس، برآورد می شود که در صورت 
ادامه روند فعلی،  رشد اقتصادی کشور تا پایان سال رقمی در حدود منفی 
۷ /۲ درصد باشد. با برخی فروض ساده کننده، برآوردی از رشد اقتصادی 
ایران با فرض عدم شیوع کرونا انجام شده است. بر این اساس، اگر کرونا و 
عوارض مستقیم و غیرمستقیم آن در سال جاری بروز پیدا نمی کرد، نرخ 
رشد کشور در سال جاری به رقمی در حدود منفی ۷ /۰ درصد می رسید. 
به بیانی، شیوع کرونا منجر به کاهش رشد اقتصادی کشور به میزان دو 

واحد درصد شده است. 

آشفتگی در بازارها

اندازه گیري  واحد  یک  جیني  ضریب 
پراکندگي آماري است که معمولا براي 
سنجش میزان نابرابري در توزیع درآمد 
یا ثروت در یک جامعه آماري استفاده 
تعریف  نسبتي  با  ضریب  این  مي شود. 
مي شود که ارزشي بین صفر و یک دارد. 
هر چقدر ضریب جیني نزدیک به عدد 
صفر باشد، برابري بیشتر در توزیع درآمد 
چقدر  هر  بالعکس  و  مي دهد  نشان  را 
ضریب جیني نزدیک به عدد یک باشد، 

توزیع نابرابر درآمد را مشخص مي کند.
اگر ضریب جیني مساوي با عدد صفر 
باشد یعني همه درآمد و ثروت یکسان 
با  مساوي  اگر  و  مطلق(  )برابري  دارند 
عدد یک باشد یعني نابرابري مطلق به 
گونه اي که ثروت تنها در دست یک نفر 
است و مابقي هیچ درآمدي ندارند. نکته 
قابل توجه در گزارش ضریب جیني این 
است که در سال هاي ۹۵ و ۹۶ نرخ رشد 
اقتصادي مثبت ۱۲.۵ و ۳.۷ درصد بود، 
اما ضریب جیني از ۰.۳۹ در سال ۹۵ 
به ۰.۳۹٨ در سال ۹۶ رسید که نشان از 
بدتر شدن توزیع ثروت میان افراد جامعه 
است. شاید بتوان ادعا کرد رشد اقتصادي 
مثبت الزاما به معناي بهتر شدن وضعیت 
براي »همه افراد« نیست. چرا که رشد 
اقتصادي به شدت به صادرات نفت وابسته 
است و از سویي سود صادرات بیشتر نفت 
به همه افراد جامعه نمي رسد. بنابراین 
توزیع  بیشتر،  نفت  فروش  با  نمي توان 
مناسب تري از درآمد و کاهش فقر نسبي 

داشت.
عدد  کاهش  در  نیز  گزاره  این  مدعاي 
شاخص  است.  نهفته  رفاهي  شاخص 
رفاه اجتماعي تا سال ۹٨ حدود ۳۴ هزار 
تومان کاهش داشته و از ۳۳۶ هزار تومان 
در سال ۹۵ به ۳۰۲ هزار تومان رسیده 
است. رشد این شاخص در این سال ها 
منفي ۵ درصد بوده که مي تواند بیانگر 
دو موضوع باشد، موضوع اول همانطور 
که اشاره شد، رشد بخش نفت است که 

مي تواند نابرابري ها را افزایش دهد.
پترودلارها  مي شود  باعث  که  چرا 
مستقیما وارد بودجه شوند و دولت نیز 
به بهانه هاي مختلف با درآمدهاي نفتي، 
دهد.  افزایش  را  جاري اش  هزینه هاي 
موضوع دوم، کم بودن رشد سایر بخش ها 
نسبت به رشد اقتصادي گروه نفت و در 

نتیجه توزیع نابرابر درآمد است.
دولت طي سال هاي ۹۷ و ۹٨ با پرداخت 
یارانه هاي معیشتي و بعضا کالایي سعي 
در کاهش نابرابري ثروت داشت که در 
اندازه  به  جیني  ضریب  نیز  آن  نتیجه 
۰.۰۱ کاهش یافت. هر چند تصمیماتي 
مانند افزایش قیمت بنزین و به تبع آن 
تورم مي تواند همین کاهش  رفتن  بالا 

اندک نابرابري را نیز از بین ببرد.
 

رشد سریع ضریب جیني 
در شهرها نسبت به روستاها

در این گزارش، ضریب جیني در شهرها 
نسبت به روستاها عدد بیشتري دارد که 

به معناي بدتر بودن وضعیت توزیع ثروت 
در شهرها نسبت به روستاهاست.

هر چند شاید این امر به دلیل اختلاف 
درآمدهاي  همچنین  شدید  طبقاتي 
متفاوت باشد. طي سال هاي ۹۵ تا ۹٨ 
به  از ۰.۳۷۳  در شهرها  ضریب جیني 
۰.۳٨۲ در سال ۹٨ رسید. البته بیشترین 
عدد ضریب جیني در سال ۹۷ با ۰.۳۹۴ 
بود. وضعیت در روستاها به بدي شهرها 
نیست اما طي سال هاي ۹۵ تا ۹۶ توزیع 
به  یافته  افزایش  نیز  نابرابري  و  ثروت 
به   ۰.۳۳۶ از  ضریب  این  که  گونه اي 
اهتمام  وجود  با  و  رسیده   ۰.۳۵۵۹
اعمال  و  نابرابري  کاهش  براي  دولت 
سیاست هاي حمایتي نتوانسته از ۰.۳۵۳ 

پایین تر آید.
 

ضریب جیني
و فرار سرمایه

نکته دیگري که باید به آن توجه کرد 
»همراستایي تغییرات« ضریب جیني و 

فرار سرمایه از کشور است.
با افزایش هشت صدم درصدي ضریب 
جیني در سال ۹۶ نسبت به سال ۹۵، 
فرار سرمایه نیز یک میلیارد دلار افزایش 
یافت و به ۱۹.۳ میلیارد دلار رسید. هر 
چند افزایش ۳۳۳ درصدي نرخ ارز در 
سال ۹۷ و ۰.۱ درصدي ضریب جیني 
سال  همان  در  به ۰.۴۰۹  رسیدنش  و 
نیز نتوانست آن گونه که باید جلوي فرار 
سرمایه از کشور را بگیرد و حدود ۱۶ 

میلیارد دلار از کشور خارج شد.
کشور  که  زمان  هر  مي رسد  نظر  به 
هر  به  عده اي  مي گیرد،  قرار  تنگنا  در 
و  شده  خارج  آن  از  مي توانند  نحوي 
پول هاي خود را خارج کنند. آنچه که 
در گزارش هاي مرکز آمار و بانک مرکزي 
بي ثباتي  تاثیر  مي کند،  خودنمایي 
تنها  نه  درآمدي  نابرابري  بر  اقتصادي 
میان دهک ها که میان مناطق شهري و 

روستایي است.
 

هزینه کرد دهک دهم
۱4 برابر دهک هاي اول

با استناد به آمار رسمي مي توان دریافت 
که نسبت مخارج دهک دهم به دهک 
اول از ۱۲.۹۹ در سال ۹۵ به ۱۳.۶۹ در 
سال ۹٨ رسیده که رشد منفي ۵ درصدي 
داشته است. بدین معنا که ثروتمندان 
جامعه در سال ۹۵ حدود ۱۳ برابر فقرا 
هزینه مي کردند که در سال ۹٨ به حدود 
۱۴ برابر رسید. در سال ۹۷ تا ۹٨ نسبت 
مخارج دهک دهم به دهک اول کاهشي 
به   ۱۴.۴۵ از  و  داشت  درصدي   ۵.۲
۱۳.۶۹ افت کرد که این مي تواند تاثیر 
نوسانات و خیز شدید نرخ ارز و کاهش 
نسبت  کند.  منعکس  را  خرید  قدرت 
در  اول  دهک  به  دهم  دهک  مخارج 
شهرها از ۱۱.۱۲ در سال ۹۵ به ٨۱.۱۱ 
در سال ۹٨ گزارش شده بود. بر اساس 
گفته هاي رییس مرکز آمار در تابستان 
سال جاري، یک خانواده از دهک دهم 
شهري در سال ۹٨ حدود ۱۳۲ میلیون 
و ۵٨۰ هزار تومان هزینه کرده در حالي 
که هزینه دهک اول ۱۰ میلیون و ۴٨۳ 
اینکه  وجود  با  است.  بوده  تومان  هزار 
ضریب جیني در شهرها طي سال هاي 
افزایش   ۰.۰۰۹ حدود  گزارش  مورد 
داشته، اما وضعیت در روستاها به مراتب 
بدتر است. به گونه اي که این ضریب از 
۹.۲۵ به ۱۰.۰۴ درصد رسید و ۰.۰۱۷۷ 
توزیع  از  نشان  که  داشته  افزایش 
این مناطق است.  ناعادلانه تر ثروت در 
طي این سال ها تورم نیز افزایشي ۳۵۷ 
درصدي داشته و از حدود ۹ درصد در 
سال ۹۵ به ۴۱.۲ درصد در پایان اسفند 
۹٨ رسیده است. به نظر مي رسد با وجود 
بالا رفتن کمک هاي نقدي و غیر نقدي به 
افراد در دهک هاي پایین درآمدي، عملا 
بخش زیادي از این کمک ها به دلیل خیز 
شدید تورم در این سال ها از بین رفته و 
آنچه باقي مانده، به توزیع نابرابر ثروت 
دامن زده است. با وجود افت و خیزهاي 
نسبت  و  جیني  ضریب  شاخص هاي 
مخارج دهک دهم به دهک اول در سال 
۹٨، روند این دو شاخص تقریبا یکسان 
و بر مدار افزایشي است. این امر گویاي 
که  است  تورم زایي  سیاست هاي  اتخاذ 
در نهایت به جاي برآورده کردن اهداف 
اولیه، به نابرابري و در نهایت فقر بیشتر 

مي انجامند. 

اثر معكوس سیاست هاي حمایتي بر فقر و نابرابري؛

شاخص رفاه را بدتر شد
مهم ترین نشانه  رشد اجتماعي و وضعیت رفاه جامعه، تعادل و توازن توزیع درآمد یا ثروت در آن جامعه است

آمار و اطلاعات مربوط به ضریب جیني در سال هاي ۹5 تا ۹۸ نشان مي دهد، وضعیت شاخص هاي 
رفاهي، فقط در سال ۹5 بهبود پیدا کرده و در سال هاي پس از آن ضریب جیني به یک نزدیک تر 
شده که نشان از بدتر شدن وضعیت نابرابري در این سال ها مي دهد. با استناد به این آمار و ارقام که از گزارش 
مرکز آمار استخراج شده بود، حتي در سال ۹5 که اقتصاد ایران با امضاي برجام توانست به گشایشي نسبي 
دست یابد، ضریب جیني نسبت به سال ۹4 تغییر نکرده است. این امر نشان مي دهد اقتصاد ایران تا چه اندازه 
به نفت وابسته است و شاید همین طلاي سیاه است که به توزیع نابرابر درآمدها دامن مي زند. یکي از مهم ترین 
نشانه هاي رشد اجتماعي و وضعیت رفاه در یک جامعه، تعادل و توازن توزیع درآمد یا ثروت در آن جامعه است. 

از جمله مهم ترین شاخص هاي این سنجش ضریب یا شاخص جیني )Gini coefficient( است.

گزارش
گروه  بازارها

چگونگی تحقــق درآمدهای 
بودجه ۱4۰۰ محل ظن و گمان 
اســت. هرچند در این لایحه 
بودجه، سهم مالیات ها، فروش 
دارایی های سرمایه ای و مالی و 
فروش نفت بسیار افزایش یافته، 
اما خوش بینی سیاسی دولت 
غیر قابل انکار اســت. در واقع 
دولت در بحث فروش و صادرات 
نفت نســبت به لغو تحریم ها 
خوش بین است. از طرفی چون 
دولت باید بودجه را اجرا و پیاده 
سازی کند، به این منابع درآمدی 

دل خوش کرده است.
از طرفی زمانی که تحریم ها و به ویژه

 تحریم های نفتی برداشته شود، می 
تواند به بخــش غیرنفتی کمک کند 
تا رونقــی در درآمــد و تولید بخش 
غیرنفتی به وجود بیایــد و آن زمان 
خواهد بــود که سیســتم مالیاتی و 

مالیات ستانی جواب می دهد.
هرچند دولت و مجلــس در تقابل با 
یکدیگر قرار گرفته انــد؛ اما مجلس 
بایــد نــگاه منتقدانه خود نســبت 
به لایحــه بودجــه ۱۴۰۰ را به نگاه 
کارشناســانه در همــکاری با دولت 
تغییر دهــد تا بتوانــد انضباط مالی 

ایجاد کند.
نکتــه اول در مــورد لایحــه بودجه 
۱۴۰۰ ایــن اســت کــه بودجــه 
غیرضروری بســیاری از بخشها باید 

تعدیل شود. 
نکته دوم اینکه انضباط مالی با فرض 
تداوم تحریم هــا در صورتی در این 
لایحه پیشــنهادی می تواند تحقق 
پیدا کند که بحث انضبــاط مالی در 
بودجه در بخش هزینه ها به صورت 
واقعی رعایت شــود و مــد نظر قرار 
بگیرد؛ یعنی ایجاد یک سری هزینه 
هایی که می تواند وجود نداشته باشد 
و بخش هایی که غیرضروری هست 
حذف شــود. زیرا زمانی که دولت را 
متعهد می کنیم بــه اینکه پرداخت 
مســتقیم یا یارانه ای برقرار کند، بار 
هزینه ای بر بودجــه تحمیل خواهد 
کرد و به دنبــال آن، طبیعتا انضباط 

مالی هم به وجود نخواهد آمد.
در مورد یکی از منابع درآمدی بودجه 
۱۴۰۰ یعنــی فروش نفت، درســت 
اســت که گفته می شــود بازارهای 
گذشــته خود را از دســت داده ایم؛ 
امــا در بازارهایی با واســطه و صرف 
هزینه های زیاد در حال فروش نفت 
هستیم، یعنی تحت شرایط تحریم، 
نفت را غیرمســتقیم، با واســطه، با 
پرداخت هزینه های سنگین و غیره 

به مشتری می فروشیم.
 در شــرایطی که تحریم ها نیست یا 
تعدیل شده این هزینه ها )اصطلاحا 
هزینه های مبادلــه( تعدیل پیدا می 
کند و طبیعتا در شرایطی که تحریم 
نیســت بازار جدیــد وجــود دارد و 
می تواند با یک ذخیــره زمانی برای 
فروش نفت بازاریابی شود و در نیمه 
دوم سال مشــتریان آن پیدا شود با 
توجه به اینکه بورس نفت یک بورس 
بین المللی است و کشــور می تواند 
مشارکت فعالی در آن داشته باشد تا 
بتواند از این طریق مشتری جدید هم 

پیدا کند.

بی
 طی

یل
 کم

ید
س

 نوســان: گزارش مرکز آمار ایران نشان 
می دهد که شاخص قیمت مصرف کننده 
در آذر سال جاری به نسبت مدت مشابه 
ســال گذشــته افزایش ٨/ ۴۴ درصدی 
داشــته اســت. به عبارت دیگــر، افراد 
جامعه برای خرید یک ســبد مشابه در 
ســال گذشــته باید ٨/ ۴۴ درصد هزینه 
بیشــتری در ســال جاری صرف کنند. 
بررسی زیرگروه های شاخص ساز در تورم 
نقطه ای نشان می دهد که افزایش قیمت 
در گروه حمل و نقل در آذرماه سال جاری 

به نسبت آذرماه سال گذشته حدود ۲/ ۶۵ 
درصد بوده که بیشترین تورم نقطه ای در 
میان ۱۲ گروه به حســاب می آید. پس از 
آن گروه مبلمان و لــوازم خانگی با تورم 
نقطــه ای ۶/ ۵۹ درصد قــرار دارد. گروه 
سوم نیز گروه خوراکی ها با تورم نقطه ای 
۵٨ درصد است. کمترین افزایش قیمت 
نیز در گروه آموزش با تورم نقطه ای ۳/ ۲۱ 

درصد رخ داده است.
اما بررســی رونــد تورم نقطه ای نشــان 
می دهد که در نخســتین ماه ســال ۹۹ 

این تورم حــدود ٨/ ۱۹ درصد بوده که در 
اردیبهشت ماه به ۲۱ درصد رسیده است. 
این روند صعودی تا آبان ماه ادامه داشــته 
به طوری که از تورم حــدود ۵/ ۲۲ درصد 
در خرداد ماه با افزایــش ۲۴ واحد درصد 
در آبان ماه به رقم ۵/ ۴۶ درصد رســیده 
اســت. اما در آذرماه تورم نقطه ای تغییر 
مسیر داده و با کاهش مواجه شده است. 
این تغییر روند بیشــتر تحت تاثیر ثبات 
قیمت ها در بازارهای سرمایه ای و کالایی 

بوده است.

براساس گزارش مرکز آمار ایران اعلام شد؛

روند نزولی تورم نقطه ای بعد از ۸ ماه



سال ششم/      شماره ۱۵۶/  ۹ دیماه ۱۳۹۹/    ۱۴ جمادي الاولي ۱۴۴۲
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رئیس امور بین الملل بانک ملت، درخصوص امکان گشایش اعتبار اسنادی میان تجار 
دو کشور ایران و ارمنستان، آن را امکان پذیر دانست و یادآور شد که گشایش ال سی باید 
از سوی تجار متقاضی از هر دو کشور مورد قبول باشد. وی افزود: با توجه به همه گیری 
کرونا، افتتاح حساب غیرحضوری نزد این شعبه در ارمنستان امکان پذیر است و شرکت 
یا فعال اقتصادی ایرانی با ارائه مستندات به اداره روابط کارگزاری اداره بین الملل بانک 

ملت در تهران می تواند از این خدمت بهره مند شود.

سخنگوی گمرک گفت: کالاهایی که به اماکن گمرکی رسیده است تا زمانی که تخصیص 
ارز آنها صورت نگیرد امکان ترخیص ندارند اما از آنجایی که قصد ما تسهیل فرآیند تجاری و 
تأمین کالای اساسی مورد نیاز کشور است سعی کرده ایم با همراهی بیشتر مدت زمانی که 
برای واردکنندگان کالاهای اساسی جهت ترخیص کالا لحاظ  کنیم. لطیفی اظهار کرد: اگر 
تخصیص ارز مورد نیاز برای ترخیص کالاهای اساسی در اسرع وقت صورت نگیرد تمامی 

هزینه هایی که برای رساندن کالاها به اماکن گمرکی صرف شده است از بین می رود.

 نوســان: در بخشنامه جدید 
بانک مرکزی مهلت مقرر برای 
ورود کالا به کشور به شرح ذیل 

ابلاغ  شده است:
اول: مهلت ورود کالاهای اساسی و 
ضروری مشمول دریافت ارز رسمی 
معــادل ۴۲۰۰۰ ریال بــه ازای هر 
دلار از تاریخ صــدور حواله ارزی تا 
ترخیص کالا به مدت حداکثر ســه 

ماه تعیین می شود.
دوم: مهلت ورود »ماشــین آلات و 
تجهیزات خطوط تولید« که نیاز به 
طول دوره ســاخت دارند، مشروط 
به تایید طول دوره ســاخت توسط 
معاونت امور صنایــع یا رئیس مرکز 
ســاخت داخــل، ماشین ســازی و 
تجهیــزات وزارت صنعــت، معدن 
و تجــارت حداکثر ۱٨ مــاه از زمان 

تامین ارز تا ترخیص کالا می شود.
ســوم: مهلت ورود ســایر کالاها، 
اعم از مــواد اولیه تولیــد، کالاهای 
واســطه ای و قطعات خطوط تولید، 
دارو، تجهیزات پزشــکی و...از زمان 
تامیــن ارز تــا ترخیــص کالا برای 
واحدهای تجاری حداکثــر ۶ ماه و 
برای واحدهــای تولیدی حداکثر ٨ 

ماه تعیین می شود.
چهــارم: مهلــت ورود کالا برای 
حواله هــای ارزی قبــل از ابلاغ این 
نامــه عمومی در صورت عــدم ارائه 
اسناد حمل تا تاریخ مذکور، حداکثر 
به اندازه مهلت های مقرر در این نامه 
محدود می شــود و برای آن دسته از 
حواله های ارزی صــادره که تا پایان 
مهلــت ترخیص کالا و ارائــه پروانه 
گمرکی، زمان کمتری از مهلت های 
فوق الذکر باقی مانده است، آن بانک 
مکلف اســت ضمن ابلاغ موضوع به 
واردکننــده و متعاقبا اخــذ تعهد از 
وی جهت ترخیــص کالا در مهلت 
باقی مانده نسبت به پیگیری موضوع 

اقدامات لازم به عمل آورد.
در بخش پایانی این بخشنامه آمده 
است: نظر به اهمیت نظارت بر نحوه 
مصــرف ارزهــای انتقال یافته برای 
ورود کالا به کشــور، آن بانک مکلف 
است چارچوب دقیقی برای کنترل 
و رصد عملکــرد کلیه واردکنندگان 
و شــعب ذی ربط معمول و اقدامات 
لازم جهــت ورود هرچه ســریع تر 
کالا به داخل کشــور را در چارچوب 
ضوابط و مقــررات، به عمــل آورد. 
ضمنا سایر مقررات قبلی کماکان به 

قوت خود باقی است

یوتیوب چیست؟
یوتیوب یک وب سایت رایگان اشتراک گذاری 
ویدیو است که مشاهده فیلم های آنلاین را 
آسان می کند. در این وب سایت می توانید 
فیلم های خود را ایجاد و بارگذاری کنید و 
با دیگران به اشتراک بگذارید. یوتیوب ابتدا 
در سال ۲۰۰۵ ایجاد شد و اکنون یکی از 
محبوب ترین سرایت های وب است که هرماه 

بیش از ۶ میلیارد ساعت ویدیو تماشا می شود.

آیا کسب درامد از یوتیوب 
در ایران ممکن است؟

یکی از سؤالات بسیار رایج افراد ایرانی این 
است که آیا کسب درآمد از یوتیوب در ایران 
ممکن است یا خیر؟ جواب کاملا واضح است 
بله کسب درآمد از یوتیوب در ایران ممکن 
است. شما می توانید به ۴ روش که در ادامه 
مقاله را می پردازیم درآمدی که از یوتیوب به 
دست می آورید را نقد کنید. توجه داشته باشید 
که درآمد از یوتیوب به دو روش مستقیم و 
غیرمستقیم ممکن است. روش مستقیم به 
این صورت است که شما از خود یوتیوب پول 
دریافت می کنید. ازاین رو شما زمانی می توانید 
به درآمد برسید که شرایطی را که یوتیوب 
داشته  کرده  مشخص  درآمد  کسب  برای 
باشید. کسب درآمد از یوتیوب به روش های 

مختلفی ممکن است:

کسب درآمد با تبلیغات:
زمانی که بتوانید سابسکرایب های زیادی را جمع 
کنید و بازدید ویدیوهای شما بالا باشد می توانید 
مختلف  فروشنده های  و  تبلیغ شرکت ها  با 

کنید. همچنین  درآمد  روش کسب  این  از 
می توانید در بخش توضیحات ویدیو لینک 
محصولات و یا شرکت موردنظر را قرار دهید.

کسب درآمد با همکاری درفروش
می توانید در کانال یوتیوبی که ایجاد کرده اید 
محصولات دیگران را بفروشید و از این طریق 
کسب درآمد کنید. البته توجه داشته باشید 
زمانی که می خواهید با شرکتی همکاری 
درفروش انجام دهید شرکت موردنظر لینکی 
را به عنوان لینک همکاری درفروش شما در 
اختیارتان قرار می دهد. شما می توانید این 
لینک را در توضیحات و یا داخلی ویدیو قرار 
دهید تا افراد از طریق این لینک وارد سایت 

موردنظر شوند.

چرا کسب درآمد از یوتیوب؟
شاید با خودتان فکر کنید درامد داشتن از 
راه های  اگر  و  است  بسیار سخت  یوتیوب 
کنید سریع تر  امتحان  را  دیگری  درآمدی 
می توانید به درآمد برسید. این فکر کاملاً درست 
است و کسب درامد از یوتیوب سخت و دشوار 
است اما درامد داشتن از یوتیوب ارزش تمام 
سختی های آن را دارد. در پایین چند دلیل 
ذکر می کنیم که چرا باید از یوتیوب درآمد 
داشته باشیم:همان طور که میدانید اقتصاد 
ایران متزلزل است و به خاطر تحریم هایی که از 
جانب کشورهای اروپایی و آمریکایی وجود دارد 
هرروز قیمت دلار تغییر می کند. یکی دیگر از 
دلایلی که باعث می شود کسب درآمد دلاری از 
یوتیوب را شروع کنید راه های درآمدی زیادی 
است این شبکه در اختیار شما می گذارد. 

مستقیمی  درآمد  بر  علاوه  مثال  به طور 
که می توانید از خود یوتیوب داشته باشید 
همچنین می توانید درآمدهای غیرمستقیم 
دیگری مثل تبلیغات و یا همکاری درفروش 
اگر محتوای  از سوی دیگر،  باشید.  داشته 
ویدیویی جذابی تولید کنید علاوه بر اینکه از 
طریق خود یوتیوب ترافیک جذب می کنید 
از طریق موتورهای جستجو مثل گوگل هم 

می توانید ترافیک زیادی جذب کنید.

راهی معتبر برای کسب درآمد
کسب درآمد از یوتیوب یکی از راه های معتبر 
چون  است.  اینترنتی  درآمد  کسب  برای 
همان طور که میدانید این شبکه فیلتر شده 
بنابراین استرس فیلتر شدن آن را ندارید. 
همچنین چون یوتیوب دومین وب سایت 
پربازدید جهان است احتمال اینکه مختل شود 
وجود ندارد چون صاحب اصلی آن خود گوگل 
است و افراد زیادی در آن مشغول به کسب 

درآمد هستند.

چگونه درآمد از یوتیوب
 را دریافت کنیم؟

یکی از سؤالات بسیاری رایجی که اکثر افراد 
می پرسند این است که درآمد یوتیوب را 
چگونه می توانیم دریافت کنیم. در این بخش 
از مقاله راه هایی را برای شما بیان می کنیم 
که به راحتی می توانید درآمد خودتان را از 
ایران  در  اگر  کنید حتی  دریافت  یوتیوب 
باشید. اما قبل از اینکه با یکی تسویه حساب 
کنید باید دو ویژگی کانال شما داشته باشد 
.اول اینکه باید هزار سابسکرایب داشته باشید 

و باید ویدیوهای شما در طول ۱۲ ماه گذشته 
۴۰۰۰ ساعت دیده شده باشد. اگر به صورت 
جعلی حساب گوگل ادسنس راه اندازی کنید 
ممکن است حساب شما غیرفعال شود و 
تمام زحماتی که کشیده اید از بین رود. برای 
راه اندازی حساب گوگل ادسنس باید آدرس 
واقعی در خارج از ایران داشته باشید. همچنین 
باید حساب بانکی متناسب با همان آدرس 
واقعی داشته باشید و به همین خاطر است که 
اکثر افراد از راه اندازی کانال یوتیوب منصرف 

می شوند.

یوتیوب بر چه اساسی 
به شما پول می دهد؟

نحوه پول دادن یوتیوب به شما ما به ازای 
ویدیوهایی است که در این پلتفرم به اشتراک 
می گذارید. یوتیوب بر اساس هر هزار بازدید 
از ویدیوهای شما انجام می شود پول پرداخت 
می کند. اما اگر بخواهیم مشخص کنید که به 
ازای هر ۱۰۰۰ بازدید چقدر دریافت می کنید 
باید بگوییم این عدد متغیر است و به عوامل 
مختلفی بستگی دارد. کسب درآمد از یوتیوب 
به این صورت است که شما بعدازاینکه کانال تان 
را مانیتایز کنید بابت هر تبلیغی که در ویدیوها 
نمایش داده می شود مبلغی اندک برای آن قرار 
داده می شود و بعدازاینکه به هزار بازدید رسید 

مبلغی مشخص به شما داده می شود.

چطور می توانیم
 از یوتیوب کسب درآمد کنیم؟

روش های مختلفی برای کسب درآمد از 
یوتیوب است. البته قبل از اینکه به راه های 
کسب درامد از یوتیوب بپردازیم باید به چند 
نکته توجه کنید. کانال شما حداقل باید ۱۰۰۰ 
عضو فعال داشته باشد. ویدئو های شما باید 
بیش از ۴۰۰۰ دقیقه دیده شوند. مثلا شما اگر 
پیج ویدئو داشته باشید که هر کدام ده دقیقه 
باشد و آن را صد نفر ببیند می شود پنج هزار 
دقیقه. باید حساب گوگل ادسنس داشته 
باشید. بنابراین قبل از اینکه شما خواسته باشید 
از یوتیوب کسب درآمد کنید باید کانالی که 

ایجاد می کنید این ویژگی ها را داشته باشد.
یکی از بهترین و پر دامد ترین راه های کسب 
درامد از یوتیوب بررسی محصولات است. شما 
می توانید هر محصولی که در اختیار دارید را 
بررسی کنید و آن را در یوتیوب منتشر کنید. 
یکی دیگر از راه های کسب درامد از یوتیوب 
مقایسه انواع محصولات با یکدیگر است. خیلی 
از افراد در زمینه هستند که به مقایسه گوشی 
های پرچمدار می پردازند و بازدید زیادی هم 
دارند. در کل مقایسه محصولات دیجیتال چه 
گوشی باشد چه لپ تاپ بازدید کننده زیادی 
دارند.یکی از راه های جالب که هم سرگرم 
کننده است و هم درامد زا استریمر شدن است. 
استریمر شدن به معنای این است که شما بازی 
کنید و از بازی های خود فیلم بگیرید. این نوع 
از کسب درامد بسیار رایج است و افراد زیادی از 
این نوع کسب درامد می کنند. در هر زمینه ای 
که تخصیص دارید می توانید آموزش دهید و 

کسب درآمد کنید. 

کسب درآمد از یوتیوب در ایران 

قصد ما تسهیل فرآیند تجاری استامکان گشایش ال سی برای تجار ارمنستان
 فروشندگی

 آیا کسب درامد از یوتیوب در ایران ممكن است؟؛ گزارش

مهلت ورود
 کالا به کشور 

 نوســان: اکونومیســت سال 
۲۰۲۰ را در تاریــخ معاصر جهان 
سال بی ســابقه به دلیل شیوع و 
پاندمیک شــدن کرونا خواند. در 
این ســال بیش از 7۳ میلیون نفر 
به این بیماری مبتلا شــدند و 6/ 
۱ میلیون نفر نیز جــان خود را از 
دست دادند. این بیماری در عین 
حال باعث آشــفتگی شدید در 
بازارها شد و بزرگ ترین موج بازگشت به خانه از سال ۱۹47 را ایجاد کرد.

ســال ۲۰۲۰ با فراز و نشــیب هایی به پایان رســید که تقریبا در طول تاریخ معاصر 
بی سابقه بوده است. نشریه اکونومیست طبق سنت هر ساله خود  در آستانه سال نوی 
میلادی گزارشی از »آنچه گذشت«  ارائه کرده  است که چشــم اندازی ۳۶۵ روزه را به 
خلاصه ترین شکل ممکن پیش روی ما می گذارد. به گزارش گروه اقتصاد بین الملل 
روزنامه »دنیای اقتصاد« به نقل از اکونومیست، شیوع نوعی جدید از ویروس کرونا که 
احتمالا از طریق حیوانات فروخته شده در بازار شهر ووهان چین آغاز شده  بود، یکی از 
بدترین بحران های جهان از جنگ جهانی دوم به این سو را ایجاد کرد. طبق آمار رسمی، 
کووید-۱۹ تا اینجای کار بیش از ۷۳ میلیون نفر را بیمار کرده و باعث مرگ تقریبا ۶/ ۱ 
میلیون نفر شده  است. دولت چین قرنطینه شهر ووهان را از روز ۲۳ ژانویه آغاز کرد و 
تا پایان این ماه موارد این بیماری در آلمان، ژاپن، تایوان و ویتنام هم گزارش شده بود. 
بازارها آشفته شدند؛ زیرا هراس زیادی از اختلال در زنجیره تامینی پیش آمد که از دل 
چین خارج می شد. سازمان بهداشت جهانی در پایان ماه فوریه اعلام کرد که بیشتر موارد 
ابتلا بیرون از چین اتفاق می افتند. ایتالیا اولین کشــوری بود که ضربه شدیدی از این 
بیماری خورد و پس از اینکه بار کاری بیمارستان ها بیش از حد زیاد شد، این کشور در 
اوایل ماه مارس وارد فاز تعطیلی شد.اعلام ناگهانی تعطیلی منجر به خریدهای افراطی 
در برخی مناطق، مخصوصا آمریکا و بریتانیا شد؛ به شکلی که قفسه های فروشگاه ها 
به طور کامل خالی از اجناس شده  بود. در کشورهای فقیرتری چون هند، هزینه انسانی 
بالاتر بود. حجم گسترده ای از نیروی کار مهاجر که حالا به طور ناگهانی بیکار شده بودند، 
مجبور شدند به خانه خود بازگردند و این گسترده ترین جابه جایی مردم از ۱۹۴۷ به این 

سو بود. اقتصاد هند در حد فاصل آوریل-ژوئن افتی ۲۵ درصدی کرد.

به من نزدیک نشو
آمریکا ضربه شــدیدی از این ویروس خورد. دونالد ترامپ در ابتدا این مساله را جدی 
نگرفت و سعی کرد محدودیت های فدرال را در ماه آوریل لغو کند. ماسک زدن تبدیل به 
مساله ای سیاسی شد و ترامپ با سازمان تجارت جهانی درگیر شد و اعلام کرد که آمریکا 
در سال ۲۰۲۱ از این سازمان جدا خواهد شد. ژائیر بولسونارو، رئیس جمهوری برزیل 
هم این بیماری را خیلی جدی نگرفت.شدت سقوط بازار در میانه ماه مارس نگرانی هایی 
بابت وقوع یک رکود پدید آورد. بازار نفت ضربه شدیدی خورد و جدای از مشکلات ناشی 
از بیماری، عربستان ســعودی در ماه مارس وارد یک جنگ قیمتی با روسیه شد؛ زیرا 
توافق بین این دو کشور درمورد سطح تولید نفت بر هم خورد. سیاستمداران بسیاری از 
کشورها از سلاح های مالی خود برای دفاع از اقتصادشان استفاده کردند. کنگره آمریکا 

بودجه ای ۲/ ۲ تریلیون دلاری برای خانوارها و کمک به افراد بیکار شده تصویب کرد.

روح در جهان مادی
همه گیری برای همه هم بد نبود. وقتی شک دوران تعطیلی از بین رفت، بازار سهام به 
سطوحی جدید صعود کرد که تا حدی هم دلیل آن افزایش ارزش سهام شرکت های 
فعال در عرصه فناوری بود. جلسات برگزارشده از طریق زوم تبدیل به امری عادی 
برای کارمندانی بود که بــرای دورکاری به خانه های خود رفته  بودند. خرید آنلاین 
رشد زیادی کرد و آمازون صدها هزار نفر نیروی جدید جذب کرد. ثروت جف بزوس 
از ۱۱۱ میلیارد دلار در ماه مارس به ۱٨۵ میلیارد دلار در ماه دسامبر رسید. مجموع 
ثروت ۱۰ فرد ثروتمند دنیا با رشدی ۵۷ درصدی به ۱۴/ ۱ تریلیون دلار رسید. در 
بین صنایع مختلف، صنایع هوایی و توریسم بیشترین ضربه را از همه گیری کرونا 
خوردند و حتی با کمک های بسیار زیادی دولتی، شرکت های هوایی با کاهش ۵۱۰ 
میلیارد دلاری در درآمد خود روبه رو شدند. درابتدا گرچه رسیدن به واکسنی برای 
این ویروس تقریبا ناممکن به نظر می رسید، اما تا پایان سال چند شرکت دارویی 

موفق به انجام این کار شدند.

تئاتر آمریکایی
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا داستانی پردردسر بود. انتخابات مقدماتی حزب 
دموکرات با پیروزی پیت بوتجج در ایالت آیوا شاهد یک شگفتی بود؛ اما با پیروزی 
بایدن در »سه شنبه بزرگ« تکلیف نامزد اصلی این حزب مشخص شد. ترامپ در 
دادگاه استیضاح تبرئه شد و مقابل بایدن در انتخابات قرار گرفت و به رغم شکست 
در انتخابات، زیر بار این مساله نرفت. کشته شدن سیاه پوستی به نام جرج فلوید به 
دست ماموران پلیس مینیاپولیس یکی از شدیدترین اعتراضات خیابانی آمریکا طی 
چند دهه اخیر را ایجاد کرد. ناله فلوید که به افسر می گفت، نمی تواند نفس بکشد در 

سراسر جهان پژواک پیدا کرد.

تنهاتر از همیشه
بریتانیا رسما در ۳۱ ژانویه از اتحادیه اروپا خارج شــد و وارد دوره گذاری شد که در 
۳۱ دسامبر به پایان می رسید. مذاکره برای یک توافق تجاری بسیار طولانی شد و 
نتیجه اش هرچه باشد مردم بریتانیا دیگر به راحتی قبل نمی توانند به قاره اروپا سفر 
کنند. نیروهای نظامی ونزوئلا دو قایق از افرادی را دستگیر کردند که قصد داشتند 

رئیس جمهوری این کشور، نیکلاس مادورو را سرنگون کنند. 

سال بی سابقه 
در تاریخ معاصر

 نوسان: عضو هیات رئیسه مجمع واردات با بیان 
اینکه هنوز بانکها بخشنامه استفاده از ارز صادراتی 
برای واردات را اجرایی نکرده اند، گفت: بخشــنامه 
ارز صادراتی برای واردات هنوز عملیاتی نشده و هم 
اکنون صف های طولانی پشت ســامانه نیما وجود 
دارد. علیرضا مناقبی با بیــان اینکه تامین ارز مورد 
نیاز برای واردات مواد اولیه بسیار سخت بوده و پروسه طولانی دارد، گفت: 
بانکها کد تخصیص ارز واردکنندگان در مقابل صادرات را به سختی صادر 
می کنند که این خود به ضرر تولید و واحدهای تولیدکننده اســت؛ این در 
حالی است که بازرگانان حق استفاده از ارز صادراتی برای واردات را ندارند 
و صرفا این مزیت برای واحدهای تولیدی در نظر گرفته شده است. به گفته 
مناقبی، صدور چنین بخشنامه هایی، سیستم ها و تفکرات غلطی است که 

تصور می کنند هر بخشنامه ای قابلیت اجرا بدون ضرر و زیان دارد.

 نوسان: آلمان بزرگ ترین خریدار کالاهای ایرانی  
در اتحادیه اروپاست. این کشور اروپایی در ۱۰ ماهه 
۲۰۲۰ خریدار ۲۲۳ میلیون و ۱۰۰ هزار یورو کالای 
ایرانی بوده که سهم ۹/ ۳۶درصدی را از کل صادرات 
ایران به اتحادیه اروپا در اختیار گرفته است. دومین 
مقصد صادراتی ایران در این اتحادیه، هلند است و 
سهم این کشــور از کل ارزش صادرات به اتحادیه اروپا ۲/ ۱٨ درصد است. 
ایتالیا سومین مقصد عمده صادراتی ایران در اتحادیه اروپا به شمار می رود. 
سهم صادرات به ایتالیا در ۱۰ ماه منتهی به اکتبر ۲۰۲۰ معادل ۱۴ درصد 
بوده است. اسپانیا چهارمین مقصد صادراتی ایران در اتحادیه اروپاست که 
ســهم ۵/ ۷درصدی را از کل صادرات کالاهای ایرانی به اتحادیه اروپا را به 
خود اختصاص داده اســت. بلژیک نیز با ســهم ۵ درصد پنجمین خریدار 

کالاهای ایرانی در اتحادیه اروپا محسوب می شود. 

 نوسان: بر اســاس اظهارات رئیس کل گمرک 
ایران، سهم واردات از ســر جمع تجارت خارجی 
در سه فصل امســال وزنی معادل ۲۵ میلیون تن 
و ارزشــی معادل ۲۶ میلیارد و ٨۰۰ میلیون دلار 
داشته است. به گفته او واردات در این ۹ ماه نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته از نظر وزن یک درصد 
و از لحاظ ارزش ۱۶ درصد کاهش یافته اســت. مبــادی عمده کالاهای 
وارداتی نیز به ترتیــب چین، امارات متحده عربــی، ترکیه، هند و آلمان 
بوده است. بر اساس آمار اعلام شده از سوی میراشرفی، از ۲۵ میلیون تن 
کالای وارداتی به کشــور، ۱۷ میلیون و ۵۰۰ هزار تن را کالاهای اساسی 
تشکیل می دهد و ۷۰ درصد وزن واردات را ۲۵ قلم کالای اساسی به خود 
اختصاص داده اســت. همچنین ۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تن کالا از ایران به 

کشورهای همسایه ترانزیت شده است.

  نوسان: براســاس آمارها، بیشــترین بازده فصلی 
صنایع مختلف در بورس تهران، از آن گروه لاستیک و 
پلاستیک با رشد ٨/ ۴۴ درصدی شد و صنعت کاشی 
و ســرامیک نیز رشــد فصلی ۷/ ۴۳ درصدی را ثبت 
کرد. یکی از دلایل افزایش اقبال به سهام لاستیکی را 
می توان آزادسازی قیمت گذاری لاستیک عنوان کرد. 
بر اساس آخرین مصوبه ستاد تنظیم بازار، لاستیک های سواری تولید شده با مواد 
اولیه ارز نیمایی، در چارچوب ضوابط سازمان حمایت، مشروط بر اینکه تولید 
و فروش آن در سامانه جامع تجارت ثبت شود، راسا توسط واحدهای تولیدی 
قیمت گذاری می شوند. به نظر می رسد نرخ تایر رادیال سواری و ماشین سنگین 
تقریبا آزاد شــده و از این رو با افزایش نرخ ارز و تورم و هزینه شرکت ها، افزایش 
نرخ محصولات تولیدی شرکت های لاستیک و پلاستیک نیز محتمل است و 

می تواند بر سودآوری این شرکت ها اثرگذار باشد.

بخشنامه ارز صادراتی برای واردات عملیاتی نشدخوش اقبال ترین  سهامداران پاییزعملكرد 9 ماهه وارداتعمده ترین مقاصد صادراتی ایران در اروپا
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اگر می خواهید درآمد دلاری از یوتیوب داشته باشید حتما این مطلب را تا آخر بخوانید.

اکونومیست ۲۰۲۰ را سال بی سابقه معرفی کرد:

چنـد وقتی اسـت کـه حسـابی بازار کسـب درآمـد از یوتیـوب رونـق گرفتـه و افـراد زیادی 
می خواهنـد از یوتیـوب کسـب درآمد کننـد. اما افـراد زیادی تصـور می کنند که برای کسـب 
درآمـد از یوتیـوب حتمـاً باید خارج از ایران باشـد و چون ایران تحریم اسـت نمی شـود درآمد 
یوتیـوب را دریافـت کـرد. اما اگر کمـی در یوتیوب سـرچ کنید افـراد زیادی را مشـاهده می کنید که کسـب 
درآمـد دلاری از یوتیـوب دارنـد و ایرانـی هسـتند و در ایـران هـم حضـور دارنـد. بنابراین کسـب درآمد از 
یوتیـوب ممکن اسـت امـا چـون مـا روش درآمـد دلاری از یوتیوب را یـاد نداریـم تصور می کنیم که کسـب 
درآمـد از یوتیـوب ممکن نیسـت. در ایـن مقاله قصـد داریم به صـورت کامل از صفرتـا صد تمام مـواردی که 
بـرای کسـب درآمد از یوتیـوب لازم دارید را بیـان کنیم. پس اگر می خواهیـد درآمد دلاری از یوتیوب داشـته 

باشـید حتما ایـن مقاله را تـا آخر مطالعـه کنید.

گزارش

گرو ه بازرگانی
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براین اســاس با پیگیری نمایندگان موافق و 
طراح، ۲۵ آذر امسال، اعضای کمیسیون صنایع 
مجلس با طرح تحقیق و تفحص از شرکت فولاد 
مبارکه موافقت کردند و قرار شد گزارش آن به 
صحن علنی مجلس ارائه  شود. به گفته نماینده 
فلاورجان در مجلس، بررســی دلایل کاهش 
حجم صادرات، عملکرد مالی انتصابات خلاف 
قانون، افزایش هزینه های تولید، توزیع رانت، 
انعقاد قراردادهای پر ابهــام، پرداخت حقوق 
های نجومی و مداخــلات متعدد مدیریت در 
فرآیند خرید در مجتمع فولاد مبارکه و تمام 
شرکت های زیر مجموعه از سال ۹۷ تاکنون از 

محورهای این تحقیق و تفحص است.

اولویت نیست
اما مهدی طغیانی- ســخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس نیــز در واکنش به این طرح 
به "نوسان" می گوید: موضوع تحقیق و تفحص 
یکی از حقوق نمایندگان است و از جهت قانونی 
و آیین نامه داخلی نمایندگان مجلس، امکان 
محدود شدن آن وجود ندارد، با این حال باید 
دید آیا تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه امروز 
جزو اولویت های کشــور است ؟ به اعتقاد این 
نماینده، تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه جزو 
اقدامات اولویت دار کشــور در شرایط کنونی 
نیست و شاید امروز تحقیق و تفحص از شرکت 
پلی اکریل نســبت به فولاد مبارکه در اولویت 
باشد، اما در مجموع توقف طرح تفحص از فولاد 

بر عهده نمایندگان امضاکننده است.
او تصریح می کند: ممکن است برخی ادعاها 
در فرایند تحقیق و تفحص از فولاد تایید نشود 
و بعد از اجرای این طرح توســط دستگاه های 
نظارتی مختلف، اگر فعالیت مجموعه شفاف 
باشد، نهاد ناظر سریع به جمع بندی می رسد و 
در نهایت این اقدام موجب تحکیم این مجموعه 

می شود، اما اگر این نظارت به گونه ای باشد که 
امورات روزمره کارخانه را تحت تاثیر قرار دهد 
و مانع تولید شود، موجب نگرانی های اجرایی 
خواهد شــد و در ادامه حتی سبب خدشه در 
تولید فولاد مبارکه و اشــتغال آن خواهد شد. 
طغیانی با تاکید بر اینکــه در جریان جزییات 
تحقیق و تفحص فولاد نبوده و نیســتم، می 
گوید: به طور قطع برخی گزارشات رسیده به 
نمایندگان مجلس و شاید برخی سوء تفاهمات 
موجب طرح این موضوع شــده که شــاید با 
گفتمانی دیگر برطرف شدنی باشد، با این وجود 
در اجرای موارد نظارتی بسیار باید دقت کرد تا 
رســیدگی به تخلفات احتمالی خدشه ای به 

تولید و اشتغال وارد نکند.
این نماینده مردم اصفهــان در مجلس با بیان 
اینکه تحقیق و تفحص پروســه ای زمان بر و 
هزینه بر است، تاکید می کند: به نظر می رسد 
نگاه نمایندگان امضاکننــده طرح تحقیق و 
تفحص از فــولاد مبارکه در بحــث اداره این 
کارخانه است و امیدواریم پشت پرده این طرح 

مباحث سیاسی نباشد.

تحقیق و تفحص
برپایه برخی مسائل سیاسی

همچنین معاون هماهنگی امــور اقتصادی 
اســتانداری اصفهان با اشاره به نقش حیاتی و 
اســتراتژیک فولاد مبارکه در اقتصاد کشور، 
تاکید می کند: همه ما باید از شفافیت و روشن 
شدن جوانب مختلف امور استقبال کنیم، اما 
به نظر می رسد مطرح شدن موضوع تحقیق 
و تفحص فولاد مبارکه برپایه برخی مســائل 

سیاسی است.
حســن قاضی عســگر درباره طرح تحقیق و 
تفحص از مجموعه فولاد مبارکه، معتقد است: 
مشکل مطرح شــده مربوط به رانتی است که 

سال گذشته در بازار فولاد شکل گرفت و موجب 
تفاوت بالای قیمت کشف شده در بورس و بازار 
آزاد شد، بنابراین باید این موضوع شفاف سازی 
و مشخص شود، این تفاوت قیمت به جیب چه 
افرادی می رود؟. ســال گذشته به دلیل نبود 
ثبات مدیریتــی در وزارت صمت و هم چنین 
برخی آیین نامه های روزانه، شاهد برهم ریختن 
بازار ورق بودیم درحالی کــه قبل از این آیین 
نامه ها، اختلاف قیمت ها در حد منطقی بود. 
او با اعتقاد بر اینکه برای شفاف سازی شرایط 
موجود شاید تحقیق و تفحص از کل بازار فولاد 
مفید باشد، می گوید: باید توجه داشت که فولاد 
مبارکه اصلا توان فروش حتی یک کیلو ورق 
در بازار آزاد را ندارد و متاســفانه با وجودی که 
طی سالیان گذشته فولاد مبارکه حجم بالایی 
تولید در کشور داشت و شاهد اختلاف قیمت 
در بازار آزاد و بورس نبودیم، این صنعت تحت 
کنترل های غیرضرور قرار داشت و در نهایت 

شاهد برهم خوردن بازار فولاد کشور شدیم.

نگاه امنیتی و فراملی
به فولادمبارکه

از سوی دیگر بهمن آرمان، کارشناس اقتصادی 
نیز با اشــاره به فعالیت فولاد مبارکه در بین 
رقبای جهانی خود، می گویــد: فولاد مبارکه 
بزرگترین تولیدکننده فولاد تخــت در ایران 
است، همچنین این مجموعه با ظرفیت تولید 
۷.۲ میلیون تن در کنار دیگر مجموعه هایش 
همچون فولاد سبا، هرمزگان و سفید دشت در 
مجموع حدود ۱۱ میلیون تن تولید دارد. آرمان 
با تاکید بر اینکه فولاد مبارکه پس از شــرکت 
نفت، بزرگترین بنگاه اقتصادی ایران اســت، 
تصریح کرد: ارزش سالیانه تولیدات این مجتمع 
حدود ۵ میلیارد دلار اســت و همان گونه که 
نفت و گاز چرخ اقتصاد ایــران را می چرخاند، 

فولاد مبارکه نیز با تولیدات خود صنایع بزرگ 
دیگری همچون لوازم خانگــی، خودرو، لوله 
های انتقال نفت و گاز و حتی کنتور گاز را تامین 
می کند و به نوعی بر سر سفره های مردم ایران 
است. او با اعتقاد بر اینکه حیات اقتصادی ایران 
به شدت متاثر از عملکرد این بنگاه اقتصادی 
است، می گوید: با توجه به اثرگذاری بالای فولاد 
مبارکه بر اقتصاد کشور، باید به آن نگاه امنیتی 
و فراملی داشــته باشــیم، چراکه کشورهای 
خارجی نیز بر روی آنچه در این مجموعه می 
گذرد، حساسیت نشان می دهند.او تاکید می 
کند: این مجموعه امروز به دلیل داشتن تجربه 
و دانش کافی، توانسته بر روی پای خود بایستد، 
بنابراین چنین تشــکیلاتی نمی تواند بدون 
دشمن باشد، ضمن اینکه به دلیل داشتن نقش 
کلیدی در قرار دادن ایران در میان ۱۰ کشور 
بزرگ تولیدکننده فولاد، نقش اصلی را دارد. 
این کارشناس اقتصادی تاکید می کند: امروز 
در شرایط دشوار تحریم ها و همچنین حملات 
شدید به فولاد مبارکه، به واسطه تدبیر مدیریت 
جدید این مجموعه طی دو سال گذشته، شاهد 
ساخت کارخانه منحصر به فرد نورد گرم شماره 
۲ پس از سالها رکود هستیم. به گفته آرمان، 
این کارخانه می تواند برای نخستین بار، ورق 
هایی به عرض بیش از ۲ متر را تولید کند که در 
حال حاضر کارخانه هایی با چنین توانایی در 

دنیا انگشت شمارند.
به گفته مدیر اسبق ســاخت فولاد مبارکه، با 
توجه به دســتاوردهای بزرگ فولاد مبارکه، 
این مجموعه مورد هجمه شــدید قرار گرفته 
و متاسفانه بعد از شــیوه نامه جدید فولادی 
معاون معدنی وزارت صمت، شاهد مشکلاتی 
برای صادرات تولیدات آن هستیم به نوعی که 
اکنون میزان صادرات و ارزآوری فولاد مبارکه 
به شدت کاهش یافته است و به نظر می رسد 
اکنون جریان های مخالف با توسعه صنعتی 
ایران که از سال های ۱۳۵٨ به بعد شکل گرفته، 
این مجموعه را مورد هجمه قرار داده اند و بدون 
شک بحث تحقیق و تفحص فولاد در راستای 

همین جریانات است.
 او با اعتقاد بر اینکه تحقیق و تفحص باید در 
جایی به غیر از فولاد مبارکه انجام شــود، می 
گوید: اگر ذره ای انصاف در بین مطرح کنندگان 
طرح تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه وجود 
داشت باید به سراغ فولاد خوزستان می رفتند، 
چراکه با وجود دسترسی به آب های آزاد و سایر 
امکانات همانند فولاد مبارکه نتوانسته ظرفیت 
تولید خود را چندین برابر کند و متاســفانه با 
صادرات شمش فولاد، خام فروشی می کند، 
بنابراین موضوعاتی همچون تحقیق و تفحص 
به نوعی متاثر از کنش و واکنش های سیاسی 
درون کشور اســت و معتقدم این موضوعات 
چیزی جز وقت تلف کردن و هزینه های بالا 
برای طراحان آن نخواهد داشت، چراکه پیشتر 
این کار در مورد وزیر وقت معادن و فلزات دوره 
سازندگی انجام شد و می خواستند از طریق 
اســتیضاح، او را برکنار کنند و پــس از بهره 
برداری از این پروژه که در ســال های جنگ 
ساخته شد، مجری طرح را چندین بار به دادگاه 
کشاندند و در نهایت نیز چیزی دستگیرشان 
نشد، بنابراین از این تحقیق و تفحص نیز چیزی 

بیرون نمی آید.

گزارش

  گزارش

 نوسان: با حمایت و همکاری کارشناسان 
واحدهای نســوز و خرید فــولاد مبارکه و 
شرکت ســازندۀ داخلی دیرگدازهای ویژۀ 
زاگرس، امــکان تولید انــواع قطعات ویژۀ 
ریخته گری در کشور فراهم و صنعت فولاد 

کشور از واردات این قطعات بی نیاز شد.
معاون خرید شرکت فولاد مبارکه ضمن اعلام 
این خبر و با بیان اینکه قطعات ویژۀ ریخته گری 
وظیفۀ کنترل و هدایت جریــان مواد مذاب 
از کوره تا قالب ریخته گــری را بر عهده دارند، 
گفت: انواع لدل شرودها، استوپرها، نیم نازل ها 
و نازل های ریخته گری، نازل های غوطه وری 
تاندیــش، نازل هــای پاتیــل ریخته گری 
از تکنولــوژی پیشــرفته ای برخوردارنــد.
 رضا یزد خواستی افزود: این قطعات به همت 
کارشناسان فنی و بازرگانی فولاد مبارکه و 
شرکت دیرگدازهای ویژۀ زاگرس در کشور 

عزیزمان طراحی و ساخته شد.
 وی با تأکید بر اینکه گام مهمی در مســیر 
قطع وابستگی به خارج برداشته شده گفت: 
این موفقیت در حالی به دســت آمده که 
دشمنان کشور، انتظار داشتند تولید فولاد 
کشــور و به خصوص فولاد مبارکه متوقف 
گردد یا کاهش یابد؛ امــا به همت جوانان و 
عزم شرکت فولاد مبارکه و تأمین کنندگان 
خدوم این صنعت، نه تنها تحریم ها مانعی 
بر ســر راه تولید نشــد، بلکه باعث تقویت 
ســاخت داخل گردید.یزدخواستی کسب 
این موفقیت را به مدیریت و کارکنان فولاد 
مبارکه، شرکت سازنده و صنعت فولاد کشور 
تبریک گفت و خاطرنشان کرد: بومی سازی 
قطعات ویژۀ ریخته گــری از خروج مبالغ 
ارزی جلوگیــری می کنــد و ضمن قطع 
نسبی وابســتگی به خارج، ما را در ساخت 
قطعات خاص ریخته گری توانمند می سازد. 
وی در پایان از حمایت هــای مدیران عالی 
و پیگیری کارشناســان فنی و بازرگانی و 
شرکت های همکار تقدیر و قدردانی کرد.
همچنین کورش شــهریاری مدیرعامل 
شرکت داخلی تولیدکنندۀ این قطعات نیز 
گفت: شرکت دیرگدازهای ویژۀ زاگرس تنها 
تولیدکنندۀ اشکال ویژۀ ریخته گری های 
مداوم در کشور واقع در استان چهارمحال 
و بختیاری و قطب صنعتی سفیددشــت، 
در سال ۱۳۹۳ تأســیس و در سال ۱۳۹۷ 
موفق به اخذ پروانۀ بهره برداری از سازمان 
صنعت، معدن و تجارت گردید. با توجه به 
پاسخ گویی به عمدۀ نیاز صنایع فولادسازی 
توسط واحدهای نســوز داخل کشور و نیاز 
اساســی این صنایع به تأمین قطعات ویژۀ 
ریخته گری، این واحد صنعتی به بومی سازی 
این ردیف از محصولات اهتمام ورزید.وی 
اضافه کرد: قطعات ویژۀ نسوز اهمیت بسزایی 
در صنعت ریخته گری پیوستۀ فولادسازی 
ایفا می کنند. یکی از اثرات اســتفاده از این 
قطعات بهبود کیفیت شــمش تولیدشده 
با توجه به نقش محافظت از فولاد در حین 
ریخته گری پیوســته اســت. همچنین از 
قابلیت های بارز آن می توان به فراهم کردن 
امکان ذوب گیری بیشتر در سکوئنس های 
طولانی با استفاده از قطعات پیشرفتۀ تیوب 
چنج اشاره کرد.وی در پایان تاکید کرد: این 
شرکت توانسته با بومی سازی محصولات 
مذکور علاوه بر پاســخ گویی به قســمت 
عمــده ای از قطعات موردنیــاز در صنعت 
کشور )۷۰ هزار قطعه در ســال( از خروج 
مبلغی معادل ۱۲ میلیون یورو در ســال از 
کشور جلوگیری کند. نباید فراموش کرد که 
دست یابی به این مهم بدون تلاش بی وقفۀ 
کارشناســان بومی و همچنین مساعدت 
بی شائبۀ واحد خرید و واحد نسوز شرکت 

فولاد مبارکه امکان پذیر نبوده است.

industry

اگرچــه طــی ســال هــای اخیــر تحریم هــای خارجــی در حــوزه فــولاد موجــب ســنگ انــدازی در این 
گزارش

گروه  صنعت

بخــش شــده اســت، امــا صنعــت فــولاد کشــور بــا خودکفایــی، بومــی ســازی و بعضــا دور زدن تحریم 
بــه خصــوص در شــرایطی کــه صــادرات نفتــی کشــور بــه شــدت کاهــش یافتــه، موجــب ارزآوری و 
افزایــش تــوان صادراتــی کشــور شــده اســت. بــا ایــن وجــود چنــدی اســت کــه برخــی نماینــدگان 
مجلــس، بــا بهــره گیــری از ابــزار قانونــی خــود بــه دنبــال تحقیــق و تفحــص از فــولاد مبارکــه بــه 
عنــوان قطــب ایــن صنعــت در کشــور هســتند و بــه گفتــه موســوی لارگانــی- عضــو هیــأت رئیســه 
مجلــس شــورای اســلامی، مجتمــع فــولاد مبارکــه از ســال ۹7 بــا مشــکلات بســیاری از جمله برخــی تخلفات و ســوء 

مدیریت و همچنین فسادهای احتمالی در انعقاد قراردادها از مواجه است.

با همت تلاشــگران خطــوط آنیلینــگ ۲ و ۳ و شست وشــوی الکترولیتــی ناحیۀ 
نورد ســرد فــولاد مبارکــه، بــا ٨۶ درصد رشــد تولید محصــولات ویژه نســبت به 
مدت مشــابه ســال قبل، رکورد جدیــدی در تولید ایــن محصولات به ثبت رســید. 
علیرضا علیخانی تکنسین این خط تولید گفت: واحد باکس آنیلینگ شمارۀ ۳ موفق شد 
پس از ۶ ماه بررسی، برنامه ریزی و طراحی سیکل حرارتی این گرید، در آذرماه سال جاری 

۱۰۷۱ تن از این گروه محصولات را با موفقیت کیفی در این واحد تولید کند.

رشد 86 درصدی تولید محصولات ویژه در فولاد مبارکه
در سومین اجلاس استانی نماز عباس رضایی استاندار اصفهان با اهدای یک جلد کلام الله 
مجید و لوح تقدیر از مهندس عظیمیان، مدیرعامــل فولاد مبارکه، به پاس فعالیت های 
ارزشمند در حوزۀ نماز تقدیر و خاطرنشان کرد: مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه اهتمام 
ویژه ای در حوزۀ نماز داشــته اند و امیدواریم پروژۀ نورد گرم ۲ این شرکت نیز به زودی با 
تلاش های مدیریت آن به نتیجه برسد. گفتنی اســت در سومین اجلاس استانی نماز از 

مدیران برگزیده و فعالان حوزۀ برپایی نماز قدردانی شد.

قدردانی استاندار اصفهان از مدیریت فولاد مبارکه

بی نیازی از واردات 
قطعات ویژۀ ریخته گری

آیا تحقیق و تفحص از فولاد مبارکه اولویت امروز اقتصادکشور است؟؛

از تحریم تا تحقیق
به اعتقاد کارشناسان، موضوعاتی همچون تحقیق و تفحص متاثر از کنش و واکنش های سیاسی درون کشور است

 نوســان: مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل در دیدار با استاندار 
کرمان، برای ایجاد یک هاب مرکزی در نزدیکی خطوط ریلی استان 
به منظور توسعۀ دامنه فعالیت های معدنی و کمک به جهش تولید 
و اشــتغال پایدار اعلام آمادگی کرد. مجتبی مهدیان افزود: این 
مجموعه با ۱4 شــرکت زیرمجموعه فعالیت می کند که ۸۰ درصد 
ســهام آن مربوط به فولاد مبارکه و مابقی مربوط به حوزۀ هنری 

وابسته به سازمان تبلیغات اسلامی است.
وی ادامه داد: این هلدینگ با ۳۰ سال قدمت، با هدف توزیع ورق های فولادی فولاد 
مبارکه برای تولیدکنندگان کوچک راه اندازی شده و نقش مؤثری در نظام عادلانه 

توزیع و حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط تولیدی و صنعتی داشته است.
مهدیان افزود: نگاه هلدینگ فولاد متیل به معادن کوچک، بر مبنای دستورات 
ابلاغی و تکلیفی مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، انتفاعی نیســت، بلکه حمایتی 
است، زیرا کارخانه های بزرگ فولادی مستقیما برای خرید فراورده های آن ها اقدام 
نمی کنند و ما با اهداف حمایتی، تأمین مواد معدنی و اولیه را بر عهده گرفته ایم 
و امیدواریم بتوانیم در استان کرمان اقدامات خوبی انجام دهیم و علاوه بر توزیع 
عادلانۀ ورق و پیشگیری از واسطه گری و حذف دلالان، در خصوص تجهیز و تقویت 
معادن کوچک سنگ آهن و تأمین کنسانتره برای مجتمع های فولادی اقدام کنیم. 
مهدیان ادامه داد: ازآنجاکه معادن کوچک نیاز به سرمایه گذاری دارند و حمل ونقل 
فراورده های معدنی از معادن به نقاط دوردست نیز مستلزم مشارکت و حمایت 
شرکت های بزرگ اســت، هلدینگ فولاد متیل آمادگی دارد تا ضمن ایجاد یک 
هاب مرکزی در نزدیک خطوط ریلی استان، از این پروژه ها حمایت کند. ازآنجاکه 
کرمان بهشت معادن محسوب می شود، امیدواریم با حمایت استاندار و مجموعۀ 

صنعت و معدن و سایر مدیران استانی، شاهد تحول چشمگیری در کرمان باشیم.
در همین زمینه استاندار کرمان گفت: اســتان کرمان به منظور توسعۀ معادن 
کوچک، آمادگی کامل برای استقبال و حمایت از سرمایه گذاران دارد و این موضوع 

در اولویت برنامه های این استان است.
علی زینی وند از مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل خواست تا پروژه های توسعۀ معادن 
کوچک را با طرح و هدف گذاری مشخص ارائه دهند. وی افزود: وزارت صمت نیز در 
حال کار برای واگذاری اختیارات در حوزۀ معادن به استان هاست و به دنبال آنیم که 

استان کرمان در این زمینه به عنوان پایلوت قرار گیرد.
استاندار کرمان ادامه داد: برای تکمیل زنجیرۀ فولاد باید تولید سنگ آهن را افزایش داد 

و برای این ماده، مشخصا در استان کرمان، ظرفیت اکتشاف بسیار زیادی وجود دارد.
زینی وند با بیان اینکه در گسترۀ شرق و جنوب شرق کشور، هدف گذاری تأمین 
خوراک کارخانه ها با تعیین تکلیف پهنه های بلوکه شده کار مهمی است و باید در 
دولت دنبال شود، بر حمایت از سرمایه گذاری در حوزۀ توسعه معادن کوچک تأکید 
کرد و گفت: در حوزۀ زیرساخت آب، برق، گاز و راه نیز کارگروهی در معاونت عمرانی 

تشکیل شده و در چشم انداز مشخص این زیرساخت ها نیز تأمین خواهد شد.
رئیس هیئت مدیرۀ هلدینگ فولاد متیل نیز در این نشست، با اشاره به ضرورت 
آزادسازی پهنه ها و شناسایی محدوده های جدید اکتشافی گفت: معادن کوچک 
پراکندۀ زیادی در اســتان کرمان داریم که می توان آن ها را در قالب شــبکه ای، 

به صورت معدنی بزرگ شکل داد.
مجید آنتیکی نژاد افزود: فعال کردن معادن کوچک در توسعه و عدالت اجتماعی 
مؤثر است و این فعال سازی باید با پیشرانی شرکت های بزرگ انجام گیرد و در قالب 

مشارکت و سرمایه گذاری، اکتشاف و کارهای بهره برداری دنبال شود.

اعلام آمادگی برای 
توسعۀ معادن کوچک در کرمان

مدیرعامل هلدینگ فولاد متیل عنوان کرد:

 نوســان:پانزدهمین جشــنوارۀ ملــی 
انتشارات روابط عمومی با هـــدف انتخاب و 
معرفی بهتـــرین الگـــوها و عملــکردها 
در زمیـــنۀ انتــــشارات روابط عمومی ها با 
درخشــش روابط عمومی های گــروه فولاد 

مبارکه به کار خود پایان داد.
به گزارش نوســان و به نقل از خبرنگار فولاد، 
در آیین اختتامیۀ پانزدهمین جشنوارۀ ملی 
انتشارات روابط عمومی های کشور که در مرکز 

همایش های ســازمان مدیریت صنعتی و با 
حضور معاون مطبوعاتی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی و تعدادی از اساتید و متخصصان علوم 
ارتباطات، ســوم دی ماه در تهران برگزار شد، 
گروه فولاد مبارکه با کســب جوایز متعدد در 
بخش های مختلف موفق به کسب عناوین برتر 
شد.در این آئین، روابط عمومی شرکت فولاد 
مبارکه با کسب ۷ عنوان برتر و روابط عمومی 
فولاد هرمزگان نیز با کسب چهار عنوان برتر 

خوش درخشیدند و افتخاری دیگر در کارنامۀ 
عملکرد گروه فولاد مبارکه بر جای گذاشتند.

روابط عمومی شــرکت فولاد هرمزگان نیز 
از جمله روابــط عمومی های موفــق در این 
دوره با کســب ۴ عنوان برتــر و دریافت لوح 
تقدیر و تندیس جشنواره به پاس تلاش های 
صورت گرفته موردتقدیر قــرار گرفت.  روابط 
عمومی فولاد هرمزگان موفق به کسب رتبۀ 
اول کشــوری تبلیغات، رتبۀ اول کشــوری 

انتشار کتاب، رتبۀ دوم کشوری انتشار مقاله 
و رتبۀ دوم استانی طراحی و انتشار ویژه نامه 
گردید.شایان ذکر اســت در اختتامیۀ این 
جشنواره، انجمن متخصصان روابط عمومی 
به عنوان برگزارکنندۀ این جشــنواره ملی، 
با اهدای لوح تقدیر و تندیس ویژه به روابط 
عمومی شــرکت فولاد مبارکه از اقدامات 
صورت گرفتــه در عرصۀ فرهنگ مکتوب و 

نشر آنلاین قدردانی نیز کرد.

در پانزدهمین جشنوارۀ ملی انتشارات روابط عمومی صورت گرفت؛

درخشش روابط عمومی های گروه فولاد مبارکه

 نوســان: معاون بهره برداری شــرکت فولاد هرمــزگان گفت: 
پولادمردان این شرکت توانستند برای ســومین بار در چهار ماه 
اخیر، رکورد تولید ماهانه را جابه جا کنند و با تولید ۱۳۹ هزار و 47۸ 
تن تختال و ثبت رکوردی تازه، برگ زریــن دیگری به افتخارات 

شرکت فولاد هرمزگان بیفزایند.
سید اصغر مدنی با اشاره به عزم راســخ کارکنان فولاد هرمزگان برای عبور از 
ظرفیت اســمی شــرکت گفت: علی رغم همۀ محدودیت های ناشی از شیوع 
ویروس کرونا و تحریم های ظالمانه، توانستیم به این مهم دست یابیم و گامی بلند 

برای تحقق هرچه بیشتر شعار جهش تولید برداریم.
وی تصریح کرد: رکوردهای قبلی تولید در این شرکت مربوط به ماه های شهریور 

و آبان و به ترتیب به میزان ۱۳۷ هزار و۳۹۱ تن و ۱۳٨ هزار و ۲۲۶ تن بوده است.
معاون بهره برداری فولاد هرمزگان خاطرنشان کرد: این شرکت با توجه به تعهد 
خود در زمینۀ تأمین نیاز شــرکت های فولادی کشور و همچنین حفظ سهم 
بازارهای صادراتی، تمام تلاش خود را برای تولید حداکثری تا پایان سال جاری 

به کار خواهد بست.
در همین خصوص، حامد جمشــیدی نیا، مدیر فولادســازی فولاد هرمزگان 
نیز مهم ترین عوامل کسب این رکوردها را این چنین برشمرد: کاهش توقفات 
اضطراری و تأخیرها در واحد فولادسازی و ریخته گری مداوم، افزایش سرعت 
تولید کوره ها، کاهش مدت زمان آماده سازی ذوب، افزایش کیفیت تولید آهن 
اسفنجی، بهبود کیفیت سربارۀ کورۀ قوس الکتریکی، کنترل مستمر فرایند 
تولید و تلاش واحدهــای خرید مواد اولیه و قطعات یدکــی به منظور افزایش 

کیفیت مواد اولیه و قطعات یدکی.

ثبت سومین رکورد تولید 
در فولاد هرمزگان

طی چهار ماه اخیر صورت گرفت؛
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سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: نظام بانکی و وزارت صمت به سایت های شرط بندی 
حساس و هوشیار شده اند و وقتی این سایت ها شناسایی شده به سرعت محدود می شوند. 
مهدی طغیانی در خصوص وجود سایت های شرط بندی و لزوم برخورد با چنین سایت هایی، 
اظهار کرد: سلبریتی ها بیشتر برای جذب مشتری با سایت های شرط بندی همکاری می کنند 
تا به دلیل شخصیتشان که برای مردم جذاب است برای افراد ایجاد یک اطمینان حاصل شود 
تا با این سایت ها وارد شرط بندی شوند که البته مردم در این خصوص بیشتر متضرر می شوند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان اصفهان با بیان اینکه ۱۰ درصد نیروی کارگری کشور در 
استان اصفهان هستند، گفت: خوشبختانه بخش تولید و صنعت اصفهان با رعایت پروتکل ها به 
فعالیت خود ادامه داد، همچنین بخش کشاورزی نیز آسیبی از کرونا ندید، اما در حوزه گردشگری 
و هتلداری فعالیت هایشان متوقف و درآمدشان بعضا به صفر رسید. نعمت الله اکبری افزود: 
رتبه بندی دستگاه ها در جشنواره شهید رجایی نیز در پنج گروه آموزشی، پژوهشی، تولیدی و 

خدماتی، زیربنایی ، سلامت و همچنین عمومی انجام می شود.

درآمدگردشگری به صفر رسیدوزارت صمت وارد عمل شود
  بازارشناسی

 نوسان:مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان گفت: خلا 
بزرگ امروز در حوزه کار کشور و استان کمبود نیروی کار ماهر است که از 

طریق این پویش قابل حل شدن است.
کامران کلانی در جشنواره طرح پویش که با هدف معرفی و قدردانی از واحد دانشگاه 
آزاد اسلامی، صنایع و دانشــجویان برتر طرح برگزار شد، با اشاره به اقدامات مختلف 
و روند صعودی آن برای بهبود فضای کسب و کار استان، اظهار کرد: دانشگاه آزاد در 
این دوره نسبت به دوره های گذشته خلاقیت محور است و فضل جدیدی در ارتباط 
صنعت و دانشگاه در دانشگاه آزاد اصفهان آغاز شده است. وی افزود: در اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان، یک مدل چهار مرحله ای برای اشتغال طراحی کرده ایم 
که در آن ابتدا شناسایی، سپس ظرفیت سنجی و استعدادیابی و در نهایت در حوزه 
تامین مالی اقدام می کنیم. مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان تاکید 
کرد: گروه های هدف مختلف را برای این طرح در نظر داریم که یکی از آنها دانشجویان 
هستند و امروز طرح پویش به نوعی منطبق با این طرح است و اکنون خرسندیم بخشی 
از این مدل که در حال طراحی است، امروز عملیاتی شده است. وی با بیان اینکه راه 
اصلی تحقق جهش تولید، نوآوری است، تصریح کرد: در دنیا پیشران توسعه پایدار بر 
چهار محور باور تصمیم گیران، تبدیل خلاقیت به ثروت و همچنین رفع مقررات زاید 
است، از سوی دیگر لزوم بهره گیری از نیروی انسانی کارآمد است که در این پویش 
اتفاق خواهد افتاد. کلانی با تاکید بر ضرورت استفاده از فناوری های نوین، گفت: در 
مجموع، این اتفاقات می تواند سبب ساز شرایط خوب کار در کشور شود. وی تصریح 
کرد: خلاء بزرگ امروز در حوزه کار کشور و استان کمبود نیروی کار ماهر است که از 
طریق این پویش قابل حل شدن است. قیمت یک شانه تخم مرغ برای مصرف کننده 
در بازار ۴۰ هزار تومان است، گفت: متاسفانه با طی شدن مسیر بنکداری و ... قیمت تخم 
مرغ افزایش می یابد و افزایش قیمت تخم مرغ در اختیار تولیدکننده نیست. موحدیان 
گفت: در حال حاضر توافق شــده اتحادیه هر کیلو تخم مرغ را برای مصرف عمومی 
مردم از درب مرغداری ۱۴ هزار تومان خریداری و درب فروشــگاه ها ۱۴۵۰۰ تومان 
و طبق توافق برای مشــتری ۱۶ هزار و ۵۰۰ تومان عرضه کنند. به گفته مدیرعامل 
اتحادیه مرغداران تخم گذار اســتان اصفهان، یک شانه تخم مرغ حدود ۲ کیلوگرم 
اســت که مصرف کننده می تواند ۳۳ هزار تومان خریداری کند، اما افزایش قیمت 
تخم مرغ به ۴۰ هزار تومان مربوط به مسیر تولید تا مصرف است. موحدیان درمورد 
صادرات تخم مرغ نیز گفت: اگرچه صادرات تخم مرغ ممنوع شده اما متاسفانه شاهد 
صادارت نامحسوس و قاچاق این محصول هستیم که موجب تاثیر روانی بر بازار کاهش 

موجودی این محصول می شود. 

خلاء بزرگ
کمبود نیروی کار ماهر

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان عنوان کرد:

 نوسان:مدیر عامل شرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان با اشاره 
به بهره برداری از 7 پــروژه آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان در قالب 
»پویش  هر هفته الف- ب ایران«، 
گفت: این پروژه ها با اعتباری بالغ 
بر 75۸ میلیارد تومان در مدار بهره 

برداری قرار گرفتند.  
هاشم امینی با اعلام این خبر، اظهار 
کرد: فاز اول پروژه بازســازی و اصلاح 
شــبکه فاضلاب اصفهــان از محل 
فاینایس خارجی، ایســتگاه پمپاژ و 
خط انتقــال جنوب شــرق اصفهان، 
آبرســانی به باغشــاد و ٨ روســتای 
لنجان، راه اندازی واحد ۲ و ۳ تصفیه 
خانــه فاضــلاب داران، تصفیه خانه 
فاضلاب اژیه، آبرسانی به مجتمع۱۹ 
روســتای فلاورجــان و تصفیه خانه 
فاضلاب هاشم آباد، پروژه هایی بودند 
که در قالب این طرح به بهره برداری 
رسیدند. وی، افتتاح فاز اول بازسازی 
و اصلاح شبکه فاضاب اصفهان از محل 
فایناس خارجی را بســیار تاثیرگذار 
برشــمرد و گفت: با اجرای این پروژه 
نگرانی مردم در محور جنوب و مرکز 
اصفهان به دلیل ریزش شبکه فرسوده 
فاضلاب در اقطار بالا رفع شد، درحالی 
که این پروژه با اعتبــاری بالغ بر ۶۶۰ 
میلیارد تومان معــادل ۳۶٨ میلیون 

یوان اجرا شد.
مدیرعامــل شــرکت آب وفاضلاب 
استان اصفهان پیرامون اجرای پروژه 
ایســتگاه پمپاژ و خط انتفال جنوب 
شــرق اصفهان، توضیح داد: با اجرای 
تاسیســات فاضلاب جنوب شــرق 
اصفهــان،  ۱۰۰ درصد کلان شــهر 
اصفهــان  دارای زیرســاخت جمــع 
آوری، انتقال و تصفیــه فاضلاب می 
شود و دیگر در هیچ منطقه ای از شهر 
فاضلاب شــهری از طریــق چاه های 
جذبی دفع نمی شــود. وی بــا بیان 
اینکه راه اندازی واحــد ۲ و ۳  تصفیه 
خانه فاضلاب داران با هدف جلوگیری 
از آلودگی منابع زیرزمینی در دستور 
کار قرار گرفت، خاطرنشان کرد: با راه 
اندازی مدول دوم و سوم تصفیه خانه 
فاضــلاب داران ۳ هــزار و ۳۴۴ متر 
مکعب درروز پساب در این تصفیه خانه 

تولید می شود.
امینی با اشاره به آبرسانی به باغشاد و 
٨ روستای لنجان، گفت: این مجموع 
آبرسانی برای ۴ شهر باغشاد، شهرک 
زاینده رود، باغبهادران و چرمهین و ۲۰ 
روستا در شهرســتان لنجان طراحی 
شده که هم اکنون با انتقال ۲۵۶ لیتر 
در ثانیه آب جمعیتی معادل ۶۰ هزار 
نفر تامین می شود. وی افزود: آبرسانی 
به مجتمع ۱۹ روســتای فلاورجان در 
راستای بهره مندی پایدار روستاییان از 

آب شرب سالم و بهداشتی است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان اصفهان تصریح کرد: در قالب 
این طرح، آبرســانی پایدار بــه ده ها 
روستای استان اصفهان در سال پیش 

رو ادامه دارد.
خاطرنشان می شود، با توجه به تداوم 
و اســتمرار پویــش مذکور با شــکل 
گسترده در سال جهش تولید با عنوان 
هر هفته_الف_ب_ایران؛ )ســاخت 
و سازها و ساز و کارها( به بهره برداری 
رساندن ۲۵۰ طرح بزرگ و مهم آب و 
برق با اعتباری بالغ بر ۵۵ هزار میلیارد 
تومان در ۳۱ اســتان کشور در دستور 

کار قرار گرفته است.

ایرج موفق، رئیس ســازمان صمت استان 
اصفهان با اشاره به تاخیری که در تجلیل 
از واحدهای نمونه پیش آمده، گفت: بدلیل 
شــرایط کرونایی فقط توانستیم با جمع 
حداقلی از واحدهایــی تقدیر کنیم که در 
بخش پژوهش و توسعه )R&D( پیشرو 
بوده اند و توانســته اند در زمینه تحقیق و 
توســعه، فعالیت کلیدی و ارزشمندی در 

ارتقای کیفیت تولید انجام دهند.

تاثیر تحقیقات 
بر ارتقای کیفیت تولید

وی از نقش خانه صنعت، معدن و تجارت 
اســتان و هماهنگی با دیگر انجمن های 
تخصصی و تشکل ها در این عرصه صحبت 
کرد و افزود: در تلاشــیم تا خروجی های 
حاصــل از تحقیق و توســعه، فعالیتهای 
مبتنی بر دانش و ارتقای بهــره وری را در 
واحدهای صنعتی توسعه دهیم. زیرا، این 
امر باعث می شــود که علاوه بر بهره وری، 
صرفه جویی در مصرف انرژی، بهینه سازی، 
تولید با کیفیت بالاتــر و تنوع محصولات، 
رقابت پذیری بهتر با واحدها در استان های 
دیگر و حتی در خارج از کشور فراهم گردد. 
وی گفت: سازمان صنعت، معدن و تجارت 

اصفهان برای پیشبرد این اهداف در کنار 
فعالان صنعتی خواهد بود. 

ایرج موفق از واحدهــای منتخب بعنوان 
مجموعه های شاخص نام برد و گفت: امروز 
از هفده واحد نمونه با اهدای تندیس تجلیل 
می شود. مضافا بر اینکه دو واحد در سطح 
کشور بعنوان نمونه برگزیده شده اند.  وی 
از کســب رتبه اول کارگروه تسهیل و رفع 
موانع تولید در اســتان اصفهان خبر داد و 
اظهار کرد: قرار است بخشی از این وظایف 
را به خانه صمت محول کنیم که این حوزه 
ها شــامل مصارف انرژی ازجمله آب، گاز، 
برق، محیط زیست، تسهیلات امور مالیاتی 

و موارد دیگر می شود. 
رئیس ســازمان صمت اســتان اصفهان 
با اشــاره به ابلاغ تســهیلات رونق تولید 
و تبصره ۱٨) تســهیلات ویژه بنگاه های 
تولیدی(، بیان کرد: واحدهای صنعتی برای 
نوسازی و توسعه واحد و سرمایه درگردش، 
درخواســت های خــود را ارائــه دهند تا 
بتوانیم آنها را عملیاتی ســازیم. وی افزود: 
خوشبختانه استان اصفهان رتبه اول را در 
تبصره ۱٨ کسب کرده و چون برخی استان 
ها نتوانســته اند از اعتبــارات خود بموقع 
استفاده نمایند، بهره مندی از این اعتبار، 

فرصتی  برای اســتان اصفهان شده است. 

لزوم تخصیص تسهیلات 
و یارانه به صنایع

در ادامه، ســید عبدالوهاب سهل آبادی، 
رئیس خانه صمت ایران با ابراز قدردانی از 
اندیشمندان و محققانی که در واحدهای 
صنعتی موفق بــوده اند، بــه نمایندگی 
از جامعــه صنعت اســتان اصفهــان، از 
مشــکلات صنعتگران برای حفظ صنایع 
خود در ایــن برهه صحبت کــرد و گفت: 
دولت در این زمینه کمکی نکرده اســت. 
وی گفت: از ۹هزار واحد صنعتی در استان 
اصفهان، متاســفانه تعداد بسیار معدودی 
در امر پژوهش و توسعه فعال هستند، زیرا، 
پژوهش و توسعه ازجمله ارکانی است که 
مستلزم احساس نیاز و ایجاد بستر تشویقی 

برای صنایع توسط دولت می باشد. 
سهل آبادی با بیان آنکه سالانه از تعدادی از 
واحدها تجلیل می شود، بدون آنکه تمایزی 
با واحدهای پیشــرو در زمینــه تحقیق و 
توســعه قائل شــویم، لزوم توجه بیشتر و 
درنظرگرفتن مشوق هایی برای واحدهای 

پیشرو در پژوهش و توسعه را مطرح کرد.
رئیس خانه صمت استان اصفهان در ادامه 

ســخنان خود، با ابراز گلایه از سفر اخیر 
وزیر صمت به اصفهان بعنوان یک ســفر 
تشــریفاتی، لزوم برگزاری نشست هایی 
با صاحبان صنایع و تخصیص تسهیلات و 
یارانه هایی به صنایع را بیان کرد. وی افزود: 
آیا دولت بودجه ای برای واحدهای موفق در 
زمینه تحقیق و توسعه درنظر گرفته است؟ 
آیا واحدی که بدلیل توسعه فعالیت خود 
مجبور به توســعه تجهیزات برق و انرژی 
اســت، به آســانی می تواند دسترسی به 

تسهیلات داشته باشد؟  
ســهل آبادی از رئیس ســازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان اصفهان تقاضا کرد 
تا پیشنهاد تشکیل ســتادی با همکاری 
اســتانداری و خانه صمت برای شناسایی 
واحدهای بلاتکلیف را به وزیر صمت بدهد. 

وی افزود: اکنــون حدود ۴هــزار واحد را 
شناســایی کرده ایم. البته برخی واحدها 
مشــکل خاصی در مدیریت منابع ندارند، 
ولی تعدادی از واحداها مدیریت و منابعی 

برای پژوهش و توسعه ندارند.
رئیس خانــه صمت اســتان از واحدهای 
صنعتــی موفق نیــز تقاضــا کــرد تا با 
همکاری بیشــتر با خانه صمــت به رفع 
مشکلات واحدهایی که به پلمب، تعطیلی 
و مشــکلات قضایــی درگیر شــده اند،

 کمک کنند.

دسترسی صاحبان صنایع 
به نتایج تحقیقات و آموزش

 در این جلســه، رضا چینــی، مدیرعامل 
آجر نماچین و از واحدهــای موفق در امر 
پژوهش و توسعه، خواستار درنظرگرفتن 
خط سبزی برای واحدهای نمونه و پیشرو 
در سازمان صمت شد و گفت: این عامل می 
تواند انگیزه و مشوقی برای صاحبان صنایع 
باشــد. وی لزوم توجه ســازمان صمت به 
اینکه بخش تحقیق و توسعه در واحدهای 
صنعتی و ثبت شرکت بعنوان دانش بنیان 
تحت نظارت سازمان صمت باشد را، مطرح 
نمود و گفت: آموزش موضوع مهمی است 
که باید مورد توجه قــرار گیرد. زیرا، گاهی 
نتیجه تحقیقات افشا نمی گردد و دراختیار 
دیگر صنایع قــرار نمی گیــرد. بنابراین، 
سازمان صمت باید تمهیداتی بیانیشد تا 
صاحبان صنایع پیشرو در تحقیق و توسعه، 
گزارش هــای ماهانه و ســالانه در اختیار 

سازمان صمت قرار دهند.
در پایان، از پانزده واحد نمونه استانی و دو 
واحد نمونه در سطح کشــور که در زمینه 
پژوهش و توسعه دســتاوردهای موفقی 
داشته اند، با اهدای لوح تندیس، قدردانی 

بعمل آمد.

خط سبزی برای واحدهای پیشرو

 گزارش
در مراسم تجلیل از واحدهای پیشرو در بخش پژوهش در سازمان صمت استان اصفهان مطرح شد:

بهره برداری از
7پروژه آبفا

واحدهای صنعتی باید تحقیق و توسعه را در تولیدات خود مدیریت نمایند

در مراسم تجلیل از واحدهای صنعتی نمونه استان اصفهان در بخش پژوهش و توسعه که در محل 
سازمان صنعت، معدن و تجارت برگزار شد، درنظر گرفتن خط سبزی برای واحدهای پیشرو در زمینه 
پژوهش، بعنوان مشوقی برای آنها و انگیزه ای برای دیگر صنایع مطرح گردید. سهل آبادی، رئیس خانه 
صمت ایران در این مراسم تاکید کرد: از ۹هزار واحد صنعتی در استان اصفهان، متاسفانه تعداد بسیار معدودی در امر 
پژوهش و توسعه فعال هستند و پژوهش ازجمله ارکانی است که مستلزم احساس نیاز و ایجاد بستر تشویقی برای 
صنایع توسط دولت می باشد. همچنین در پایان این رویداد  از پانزده واحد نمونه استانی و دو واحد نمونه در سطح کشور 

که در زمینه پژوهش و توسعه دستاوردهای موفقی داشته اند، با اهدای لوح تندیس، قدردانی بعمل آمد.

گزارش

گرو  ه  صنعت

 نوســان: مدیرآبفــا نایین اعــلام کرد: 
بــا اجــرای  طــرح ۱۰۰-۳۰۰ در این 
شهرستان، ٨۳ روســتا از آب شرب سالم 
و بهداشتی برخوردار می شوند، بر مبنای 
این طــرح  مقرر گردیــد ۳۰۰ کیلومتر 
شــبکه آب در ۱۰۰ روز در سطح استان 

بازسازی و  اجرا گردد. 
حسن میری  با اشاره به روستاهایی که با 
اجرای این طرح از آب شرب پایدار بهره 
مند می شــوند اعلام کرد: با اجرای این 
طرح ۵۳ روستا در منطقه لای سیاه، ۲۴  
روستا در منطقه کوهستان – بهارستان، 

۵ روستا در پای کوه و  روستای چوپانان 
از آب شــرب پایدار ســالم و بهداشتی 
برخوردار می شــوند. وی طول شــبکه 
توزیع آب شرب در روســتاهای نایین را 
۱۲۶ کیلومتر اعلام کرد و اظهار داشت: 
به منظورآبرســانی پایدار به روســتاها 
در  طــرح ۱۰۰-۳۰۰  مقــرر گردید ۲۶ 
کیلومتر خط انتقال اجرا شود که تاکنون 

۱٨ کیلومتر آن عملیاتی شده است.
مدیر آبفا نایین با بیان اینکه برای تامین 
آب شــرب پایدار این روستاها احداث  ۳ 
مخزن، ۳  باب ایســتگاه پمپــاژ و ۳ باب 

ایستگاه کلر زن در دستور کار قرار گرفت 
اظهار داشــت: اکنون مخزن هزار و ۵۰۰ 
مترمکعبی منطقه کوهستان -بهارستان 
بــه پیشــرفت فیزیکــی  ٨۵ درصدی 
رســیده و ۲ باب مخرن ۵۰۰ مترمکعبی 
لای سیاه تکمیل شده اســت. وی ادامه 
داد: احــداث ۲ باب ایســتگاه پمپاژ و ۲ 
باب ایســتگاه کلر زن منطقه لای سیاه 
پیشــرفت ۴۰ درصدی و نیز  احداث ۲ 
باب ایســتگاه پمپاژ و ۲ باب ایستگاه کلر 
زن کوهســتان- بهارستان پیشرفت ۷۰ 

درصدی را حاصل نموده است. 

 ۸3 روستای نایین از آب شرب پایدار برخوردار می شوند
با اجرای طرح ۱۰۰-۳۰۰ در استان اصفهان؛ 
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 نوسان:مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان اصفهان گفت: خلا 
بزرگ امروز در حوزه کار کشور و استان کمبود نیروی کار ماهر است که از 

طریق این پویش قابل حل شدن است.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران تخم گذار استان اصفهان با بیان اینکه یک شانه تخم مرغ 
حدود ۲ کیلوگرم است که مصرف کننده می تواند ۳۳ هزار تومان خریداری کند، اما 
افزایش قیمت تخم مرغ به ۴۰ هزار تومان مربوط به مسیر تولید تا مصرف است، گفت: 
اگرچه صادرات تخم مرغ ممنوع شده اما متاسفانه شاهد صادارت نامحسوس و قاچاق 
این محصول هستیم. محسن موحدیان در خصوص افزایش دوباره قیمت تخم مرغ در 
بازار، اظهار کرد: استان اصفهان ۱۲ درصد تولید تخم مرغ کشور را دارد که ۶۰ درصد 
تولیدات خود را به سایر استان ها صادر می کند، اما در بحث افزایش قیمت ها عوامل 

مختلفی دخالت دارد.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران تخم گذار استان اصفهان افزود: متاسفانه در حالیکه دولت 
مدعی تامین کامل نهاده ها بود، اما تنها ۳۰ تا ۴۰ درصد نهاده ها به قیمت دولتی تامین 
می شد. وی با انتقاد از نحوه قیمت گذاری تخم مرغ از سوی ستاد تنظیم بازار و اینکه 
بسیار پایین تر از قیمت تمام شده است، اظهار کرد: زمانی که تنها ۳۰ درصد نهاده ها به 
صورت دولتی تامین می شود، تاثیر خرید نهاده ها به صورت آزاد بر قیمت تمام شده 
بسیار بالاتر است، به نحوی که قیمت تخم مرغ درب مرغداری ها به جای اینکه ۱۱ 
هزار و ۵۰۰ و برای مصرف کننده بین ۱۴ هزار تومان باشد، اکنون برای مرغدار نزدیک 

۲۰ هزار تومان است.
موحدیان با بیان اینکه در حال حاضر نهاده ها در حال تامین و دولت مدعی است که 
نهاده های ذرت و سویا را به طور کامل تامین می کند، تاکید کرد: البته بقیه نهاده های 
دامی، واکسن، ویتامین ها و ... به صورت آزاد تامین می شود. وی افزود: امروز قیمت 
تخم مرغ درب مرغداری ها با تامین نهاده های دولتــی حدود ۱۴ هزار و ۷۰۰ تومان 
اســت که برای مصرف کننده باید ۱۶ هزار و ۵۰۰ تومان باشد، در حالیکه دولت این 
قیمت را نمی پذیرد و نرخ ۱۲ هزار تومان را برای تولیدکننده پیشــنهاد کرده است. 
مدیرعامل اتحادیه مرغداران تخم گذار استان اصفهان درباره اینکه چرا اکنون قیمت 
یک شانه تخم مرغ برای مصرف کننده در بازار ۴۰ هزار تومان است، گفت: متاسفانه 
با طی شدن مسیر بنکداری و ... قیمت تخم مرغ افزایش می یابد و افزایش قیمت تخم 
مرغ در اختیار تولیدکننده نیست. موحدیان گفت: در حال حاضر توافق شده اتحادیه 
هر کیلو تخم مرغ را برای مصــرف عمومی مردم از درب مرغــداری ۱۴ هزار تومان 
خریداری و درب فروشگاه ها ۱۴۵۰۰ تومان و طبق توافق برای مشتری ۱۶ هزار و ۵۰۰ 
تومان عرضه کنند. به گفته مدیرعامل اتحادیه مرغداران تخم گذار استان اصفهان، 
یک شانه تخم مرغ حدود ۲ کیلوگرم است که مصرف کننده می تواند ۳۳ هزار تومان 
خریداری کند، اما افزایش قیمت تخم مرغ به ۴۰ هزار تومان مربوط به مسیر تولید تا 
مصرف است. موحدیان درمورد صادرات تخم مرغ نیز گفت: اگرچه صادرات تخم مرغ 
ممنوع شده اما متاسفانه شاهد صادارت نامحسوس و قاچاق این محصول هستیم که 

موجب تاثیر روانی بر بازار کاهش موجودی این محصول می شود. 

یک شانه تخم مرغ
باید 33 هزار تومان باشد

مدیرعامل اتحادیه مرغداران تخم گذار استان اصفهان:
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قبل از هرچیز مایلم که درباره استفاده از کلمه استرالیا توضیح بدم 
تا اگر شخصی هدفش از مطالعه این مقاله، خود حقیقی "استرالیا" 
به شکل جغرافیایی، جامعه شناسی، مهاجرتی و یا هرچیز دیگری 
است متوجه شود که وقت گران بهایش را در اینجا تلف نکند و لفظ 

استرالیا برای ما الِمِانی از فرصت جدید است.
هنگامـی کـه اروپا دیر زمانی بود که به اوج خود رسـیده بـود و حتی ماندن 
بیـش از حـد در آن اوج، تبدیـل به باتلاقی برای اقشـار ضعیف جامعه شـده 
بـود، وقـت سـفر آغاز شـد. عده ای که در کشـور خـود نه امیـدی میدیدند 
و نـه آینـده ای راه مهاجـرت را پیـش گرفتنـد تـا شـاید با تلاش و شـانس 
بتواننـد در بسـتری جدیـد بسـان مالـکان اولیه شـهر و کشورشـان شـوند. 
هنگامـی که زمین با ارزش صاحب نداشـت، راهی بدسـت آوردنش شـدند. 
شـاید بـا خودتـان میگوییـد کـه در ایـن روزگار دیگـر زمینی کـه صاحب 
نداشـته باشـد و بتواند متضمن آینده ما باشـد، اگر نخواهیم بگوییم مطلقاً، 
بایـد بگویـم بـه سـختی گیر مـی آید. و ایـن نیز تا حدودی درسـت اسـت. 

پـس چـه؟ حسـرت بخوریم؟ و یا بفکر سـاختن ماشـین زمـان بیفتیم؟!

معجزه ای بنام: اینترنت 
وقتـی کـه دولت امریکا در حدود سـال هـای ۱۹۶۰ اینترنـت را ایجاد کرد، 
هیـچ کـس باور نداشـت کـه بتواند چنیـن عمقی پیـدا کند. اگـر بخواهیم 
حسـاب کنیـم بایـد بگوییم که کـدام مان بـاورش میشـود اسـتفاده از این 
فضـای مجـازی حـدود ۳۰ سـال عمـر دارد. تازه اگر جزو پیشـگامان سـال 
۱۹۹۰ باشـیم که قطعاً نیسـتیم. همین بسـتر نسـبتا رایگانی که در اختیار 
ما اسـت در سـال بیلیون هـا دلار گردش مالـی ایجاد کرده اسـت. و این در 

زمانـی هسـت که تـازه در نوباوه گی بسـر مـی برد.
اینترنـت یـا همـان فضـای مجـازی هنـوز نوپا اسـت و بشـدت جای رشـد 
دارد. بقـدری جـذاب و آینده دار اسـت که من شـرکتی را نمی شناسـم که 
از آن اسـتفاده نکرده باشـد. اگر شـما میشناسـید حتما به مـن هم بگویید 
تـا بـر دانـش ام بی افزایـم. حال کـه فهمیدیم دربـاره "چه" حـرف میزنیم 
برسـیم بـه "خـب که چی"؟ مـا چگونه میتوانیـم از طریق این بسـتر آینده 

بسازیم؟ ای 
یادمـان باشـد قرار اسـت ما از امکاناتـی که برای تفریح اسـتفاده می کردیم 
برایمـان درآمـد زادی کنـد. دوسـت دارم توجـه شـما را به مقالـه ای درباره 
تعـداد و زمـان حضـور انسـان هـا در فضـای مجازی جلـب کنم. امیـدوارم 
نیـم نگاهـی بـه آن بـی اندازیـد تـا بـه معـدن طـلا یمان پـی ببریـد. برای 
شـروع، در ایـن مقاله بـه اختصار دربـاره ی کلیدواژه هایمـان حرف میزنیم 
و سـپس در مقـالات بعـدی جـز بـه جز آنهـا را می شـکافیم تا قابـل درک 

و اسـتفاده شوند.
بایـد بگویـم از کارهـای بـزرگ و دور از ذهـن ) گرچـه در مقالـه ی عصـر 
جنـگ هـای پارتیزانی، توضیـح داده ام که اصلا هـم دور از ذهن و توان مان 
نیسـت ( تا کارهای معمولی تر را لیسـت میکنم. از کلمه "معمولی" بجای 

"کوچـک" اسـتفاده کردم چـون کار کوچک و بـزرگ نداریم.
 آدم کوچـک و بـزرگ داریـم. و چـه کارهـای کوچکـی کـه تبدیـل بـه 

بزرگتریـن کمپانـی هـای حـال حاضـر شـده انـد.
• راه اندازی اسـتارت آپ )من بشـخصه تجربه کار کردن در چند اسـتارتاپ 
معتبـر و یـا کوچک را داشـته ام. و بهتون میگویم که اسـتارتاپ فقط دو جا 
ترسـناک اسـت. یـک وقتـی از دور بهش فکر میکنـی، دو وقتی کـه راه می 

افتد و سـرعت می گیرد(
• تولید محتوا )تولید محتوا میتواند متنی، اسـلایدی، صوتی و تصویری باشـد(

• واسطه گری برای خرید و فروش
• خریـد و فـروش محصـولات )محصـولات شـامل محصـولات فیزیکـی، 

محصـولات الکترونیکـی، محتـوا، خدمـات و ... اسـت(
این لیسـتی که خواندید بشـدت ناپایدار و قابل تغییر و درهم تنیده اسـت. 
چـه از سـبک کاری کـه مـی تواند فریلنسـری یا ثابت باشـد و یـا مدیریت 
مجموعـه ای از کارها. شـما اسـتارتاپی را ایجاد میکنیـد که پلتفرمی درباب 
فـروش محصـولات دارد. بـرای معرفـی خود تولیـد محتوا کرده ایـد و برای 
تکمیـل جنـس های خـود با دیگـران قرارداد همکاری بسـته ایـد تا جنس 
تـان جـور و درآمدتـان افـزون شـود. مثالهـای واقعی کـه هم اکنـون فعال 

هسـتند: الوپیک، تپسـی، دیجی کالا، آپارات، اسـنپ، اسـتادکار و ...
بعضی افراد موفق از جایی شروع کردن که سراب می نمود.

ایـن چهـار بخـش را در مقالات آتی بشـکل جزئی تر بررسـی خواهیم کرد. 
از زود بـازده تـا دیر بازده.

از آمـوزش فروشـگاه اینترنتـی ) زود بـازده ( تا تولید محتوا ) به نسـبت دیر 
بازده ولـی تکمیل کننده(

در اصـل بایـد اشـاره کنم که از تولیـد به فروش خواهید رسـید. ما حتی در 
تولیـد محتـوا هم به نوبـه ای فروش ایجـاد می کنیم. ما نظرمـان، علم مان 
و یـا دیـدگاه مان را هم میتوانیم بفروشـیم. و از فروش خجالت نکشـید. در 
گذشـته بقـدری پـول را خار شـمارده اند که بعضـی اوقات، فـروش برایمان 
خجالـت آور و بـه نوعـی روسـپی گریسـت. ولـی من بـه شـما میگویم که 

بزرگترین دشـمن و بزرگترین شـانس بشـر هر دو یکی هسـتند.
یادمان باشـد اسـم واجبات زندگی یمان مایحتاج اسـت. پس چه بخواهیم 
چه نخواهیم به آنها احتیاج داریم. بی شـک برای بدسـت آوردن شـان باید 
هزینـه اش را بپردازیـم. حـال تـلاش میکنیم هزینـه بهترین ها را بدسـت 
آوریـم. و هرچـه بـه یکدیگـر بیشـتر کمـک کنیم موفـق تر خواهیم شـد. 
کمـک مـن به شـما در جهـت بدسـت آوردن درآمـد مالی یتان این اسـت.

چرا ما در ریشــه یابی مشکلات 
داخلــی بــه دنبــال عوامــل 
خارجی هستیم؟ آیا اماراتی ها، 
گرجستانی ها و مردم ترکیه، پول 
و ســرمایه خود را به بانک های 
ایرانــی منتقل می کننــد؟ یا 
برعکس؟ چرا شهروندان به این فکر می افتند که دارایی های 
خود را به ارز تبدیــل کرده و در خارج مســتغلات بخرند؟ 
این سوال و ده ها ســوال مرتبط، به اصول ثابت حکمرانی بر 

می گردد.
 اولین شرط حکمرانی، ایجاد امنیت فکری، شغلی، مدنی و 
اقتصادی است. بعد از این که سطح قابل توجهی از این امنیت 
فردی تحقق پیدا کرد، حفظ هویت و تعلق خاطر اهمیت پیدا 
می کند. اگر شهروندان یک کشور صبح از خواب بیدار شوند 
و متوجه شوند چهل درصد ارزش دارایی های آنها از بین رفته 

است به طور طبیعی در پی چاره اندیشی نخواهند بود؟
اکثریت مطلق مــردم اتحادیه اروپا کــه ۵۰٨ میلیون نفر 
جمعیت دارد زندگی بســیار معمولی دارند: یک آپارتمان 
بسیار کوچک، یک دوچرخه، یک کارت مترو و قطار و یک 
شغل معمولی. اما بســیار راضی و خوشحال هستند، چون 
امنیت روانی دارند و در جوامعی بــا ثبات زندگی می کنند. 
نرخ تورم حدود ۲ درصد است و به همان میزان درآمد آنها در 

سال افزایش پیدا می کند و بنابراین احساس ثبات می کنند.
وقتی عوارض خــروج از کشــور یک دفعــه ۳۰۰ درصد 

)بار اول( و ۴۲۰ درصــد )برای بــار دوم( افزایش می یابد، 
خودبخود تنظیم روانی مســافرین را به هم می ریزد. اگر در 
سال، عوارض خروج از کشــور ۵ درصد و حتی ۱۰ درصد 
افزایش یابد با روان و انتظارات انسان ها تطابق می کند ولی 
افزایش ناگهانی ۴۲۰ درصدی، حاکی از فقدان آشــنایی با 
روانشناسی انسان در حوزه ثبات، امنیت و انتظارات معقول 
است. حکمرانی مانند پزشــکی، مهندسی و معماری یک 
تخصص است: متونی در حد چند هزار کتاب دارد. محتاج 

تجربه و یادگیری است. 
به چارچوبی فکری به نام قــرارداد اجتماعی میان مجریان 

نیاز دارد و از همه مهم تر تابع یک سیستم با ثبات است. 
آیا آمریکا، روســیه، انگلســتان، آلمان و چین می توانند 

نروژهراسی به راه اندازند؟ نمی توانند! چون نروژ ثبات دارد.
با پنج میلیون و دویســت هزار نفر جمعیت، ۳۷۱ میلیارد 

دلار تولید ناخالص داخلی دارد.
 بــا ۱.۲ درصد نرخ تورم، مــردم این کشــور ۷.۳ درصد از 
درآمد خود را پس انداز میکنند، این در شــرایطی اســت 
که دستمزدها در ســال ۴.۶ درصد افزایش پیدا می کنند. 
درآمد حاصــل از نفت فقط به »صندوق نفــت« رفته و در 
صدها شرکت ســرمایه گذاری می شــود و تنها ۴ درصد از 
سود سرمایه گذاری در بودجه جاری به کار گرفته می شود. 

حکمرانی یک تخصص است.
 با تغییــر وزرای اقتصــادی اتفاق خاصــی نمی افتد؛ باید 

اندیشه های حکمرانی را اصلاح کرد. 

رئیس انجمن صنایع خوراک دام، طیور و آبزیان ایران گفت: مشکل نهاده های دامی 
همچنان پابرجاست و اگر دولت با همین فرمان ادامه دهد، بی تردید بهار سال آینده 
باید مرغ وارد کند. موافق قدیری درخصوص خبر دبیر ستاد تنظیم بازار کشور مبنی بر 
اینکه »مشکل نهاده های دامی رفع و ۱۰۰ درصد نهاده ها تامین شده است«، افزود: یکی 
از مشکلات کشور این است که هیچ وقت آمار شفاف و رسمی ارائه نمی شود. وی تاکید 
کرد: متاسفانه کشور به لحاظ وضعیت نهاده های دامی در شرایط خوبی به سر نمی برد. 

نتایج استخراج داده های ثبت شده در سامانه رهگیری معاملات ملک در ماه گذشته 
به عنوان دومین ماه ریزشی بازارها، دو اتفاق حیرت آور در بازار مسکن تهران رخ 
داد که اولی تا حدودی قابل انتظار بود اما رخداد دوم چنانچه رمزگشایی نشود، 
فروش«  »حجم  لحاظ  به  گذشته  ماه  در  مسکن  بازار  نیست.  کردنی  باور  اصلا 
زمین گیر شد و در عین حال به رغم »شدیدترین سقوط معاملاتی«، سطح »قیمت 
میانگین« دوباره افزایش یافت. این دو اتفاق، »آذر« را برای بازار ملک، استثنایی کرد.

»آذر«حیرتآوررابرایبازارملکسالآیندهواردکنندهمرغمیشویم؟

عراق، آذربایجانی دیگر 
برای ترکیه!

استرالیای جدید
 استارآپ 

 تلگرامنوشت
نگاه تازه

حكمرانی هم یک تخصص است!

نگاره

توسعه

در  مهمـی  اتفـاق  اخیـر  روزهـای  در 
مناسـبات ترکیـه و عـراق رخ  داد کـه در 
سـایه داستان شـعر "آراز" در آدربایجان، 
مـورد توجـه قـرار نگرفـت در حالـی که 

بسـیار مهم اسـت. 
الکاظمـی نخسـت وزیـر عـراق در راس 
هیئتـی بـه آنـکارا رفـت و اردوغـان بـا 
در  اسـتقبالی  از وی  عالـی  تشـریفاتی 
سـطح رییـس دولتـی برجسـته کـرد.

موافقتنامه های اقتصادی و غیراقتصادی 
منعقـد شـد و آنچـه بایـد بـه عنـوان 
خطـوط اشـتراک راهبـردی دو کشـور 
بیـان شـود در در مصاحبـه مطبوعاتـی 

مشـترک ذکـر شـد. 
اردوغـان: "ترکیـه اهمیت خاصـی برای 
حفاظـت از تمامیـت ارضـی عـراق قائل 
اسـت و آمـاده ارائه هرگونه کمـک برای 
اسـت..ما  کشـور  ایـن  بازسـازی  رونـد 
تمامـی اقشـار ملت عـراق را صـرف نظر 
از طایفـه و قومیت، برادر خـود می دانیم 
و امـکان افزایش حجم تجـارت میان دو 
کشـور به سـالانه ۲۰ میلیارد دلار وجود 

دارد..
 الکاظمی:"شـرکت های ترکیه ای سـهم 
عـراق  در  سـرمایه گذاری  در  مهمـی 
دارنـد و مـا اجازه انجام هیـچ عملیاتی از 
خـاک عراق علیه ترکیـه را نمی دهیم..ما 
خواسـتار افزایش میزان شراکت با ترکیه 
هسـتیم و توافقنامه هایی را با آنکارا امضا 

کرده ایـم" )ایسـنا، ۲ دی(
ترکیه به رهبری رهبـران قبلی و اردوغان 
در کنـار رفتارهـای غیرقابل قبولی چون 
سـرکوب خونیـن کردهـا، از زاویه تامین 
منافع ملی این کشـور و گسـترش دامنه  
نفـوذ منطقـه ای آن، بدون درگیر شـدن 
بسـیار خـوب  در جنگـی در مجمـوع 
عمـل کـرده اسـت. اگـر بتوانـد بـا عبور 
از ایدئولوژی آتاتورکیسـم و ناسیونالیسم 
را  کردهـا  مطالبـات  مسـاله   افراطـی، 
به روشـی دموکراتیـک حـل کنـد، بعید 
نیسـت که به الگویی بسـیار موفق برای 
جهان اسـلام و غیر اسـلام تبدیل شـود. 
بـازار عـراق که تـا پیش از خـروج ترامپ 
ایـران  تـا حـدی در اختیـار  از برجـام 
بـود و حتـی امـکان دور زدن بخشـی از 
تحریم هـا را ممکـن می کـرد، با سـرعت 
بیش تـری از  ایـران فاصلـه گرفتـه، در 
اختیـار دو رقیب منطقه ای، عربسـتان و 

ترکیـه، قـرار خواهـد گرفت.
ایـن کشـور، صرف نظـر از نقدهـای وارد 
بـر آن، تا حـدی درک درسـتی از قدرت 
و امنیـت ملـی دارند. تا جایـی که امکان 
دارد در تلـه  برخوردهای نظامی رو در رو 
نمی افتـد. وقتی جنگنـده  روسـیه را زد 
بـا عذرخواهـی رسـمی مانـع از تبدیـل 
آن بـه جنگـی رو در رو شـد. تلنگـری 
بـه اسـرائیل می زنـد ولـی ان قـدر پیش 
نمـی رود کـه روابط دیپلماتیک خـود را 
قطـع کنـد. بـا آمریـکا در مورد مسـائل 
مختلـف چالـش پیـدا می کنـد و خط و 
نشـان می کشـد ولـی در زمان مناسـب 

نرمـش نشـان می دهد. 
می تـوان  را  عـراق  چشـم انداز،  در  آیـا 
آذربایجانـی دیگر دید؟ بـا توجه به آنچه 
ذکر شـد بعید نیسـت ترکیه با سـرعت 
بیشـتری در ایـن کشـور نفوذ کنـد و با 
تامیـن بهتـر نیازهـای رفاهی مـردم آن، 

عـراق را نیـز با خـود همـراه کند.

تصـور کنید تـازه به ژاپن مهاجرت کردید؛ یه سـاندویچ و نوشـابه 
خریدیـد و در پـارک نـوش جان کردیـد؛ حالا یه بطری نوشـابه و 
کاغذ سـاندویچ و پلاسـتیک مونده رو دسـتتون و با وجود این که 
همه جا تمیزه، توی تمام پارک هیچ سـطل آشـغالی وجود نداره؛ 
حتـی یک ته سـیگار هـم روی زمیـن دیده نمی شـه؛ چیزی هم 
در مـورد قوانیـن بازیافـت در ژاپـن نمی دونید؛ آشـغال به دسـت 
مـی خوایـد وارد یـه مغـازه بشـید کـه مـی بینید جلوی شیشـه 
مغـازه چندتـا سـطل وجـود داره و روی هر سـطل هم نوشـته ای 

بـرای تفکیک؛ آشـغال هـا رو به تفکیـک دور میندازید.

قوانین شهرداری
حـالا چنـد وقـت گذشـته و خونـه ای واسـه خودتـون دسـت و پا 
کردیـد؛ بـه محـض ورود، صاحب خونه شـما رو به شـهرداری می 
فرسـته و اون جـا نقشـه ی منطقـه به همـراه روز و سـاعت جمع 
آوری زبالـه هـا رو بهتـون می دن. پشـت نقشـه، جـدول بزرگی از 
مواد دورریز کشـیده شـده و زمان دور ریختن هر چیزی مشـخص!

مسـئول شـهرداری براتـون توضیـح مـی ده کـه فقط رعایـت روز 
و زمان کافی نیسـت؛ اگر اسـباب کشـی داشـته باشـید یا بخواید 
وسـایل خونـه رو دور بریزیـد بایـد بـه شـهرداری بریـد و مالیـات 
دورریزهاتـون رو پرداخت کنید؛ به اصطلاح کوپن دور ریز براشـون 
بخریـد و روی وسـایل بچسـبونید و در صورت عـدم رعایت قوانین 

هـم جریمـه پرداخـت کنیـد؛ بازیافـت در ژاپن بی نهایـت جدیه!

رفتگرهای بیکار!
در خیابـون هـای ژاپـن بـه ندرت رفتگـری می بینید کـه در حال 
تمیـز کـردن خیابون باشـه. نظافت خیابـون و زیباسـازی بر عهده 
شـهروندانه و هـر فردی موظفـه خیابان رو به روی محل کسـبش 
رو تمیـز نگـه داره. براسـاس قانـون نانوشـته ای، ژاپنـی هـا رو به 
روی منـزل یـا محل کارشـون گلدون هـای مختلفی مـی گذارن 
تـا بـه سبزترشـدن فضـای شـهری کمک کنـن. در شـرکت های 
بـزرگ نظافـت محـل کار بـا کارمندانـه و همـه اعضـای شـرکت 
یـک روز از سـال رو بـه نظافـت و تمیزکردن محل کار خودشـون 
اختصـاص مـی دن. در مراکـز آموزشـی مثـل مدارس هـم دانش 
آموزان براسـاس یک جدول زمانبندی شـده، کلاس ها و مدرسـه 

رو تمیـز مـی کنن.

وظایف شهروندی
مسـئله تفکیـک زبالـه و بازیافـت در ژاپن بسـیار جدی و بخشـی 
از وظایـف شـهروندیه. هـر ژاپنـی از بچگـی یاد می گیـره بهترین 
راه بـرای فهمیـدن قوانیـن پیچیـده دور ریز در ژاپـن، کمتر تولید 
کـردن زبالـه سـت. البتـه قوانین دور ریز از شـهری به شـهر دیگه 
و از منطقـه ای بـه منطقه دیگه متفاوته. در بعضی مناطق کیسـه 
هـای تفکیـک زبالـه بـا رنگ هـای متفاوت مشـخص می شـن و 
در بعضـی دیگـر حتـی پاکـت مـواد غذایی باید شسـته و جـدا از 

دورریز مواد خوراکی بسـته بندی بشـن. در برخی شـهرها هر روز 
آشـغال رو مـی تونیـد دور بریزیـد امـا در برخی، فقـط در روزهای 
خـاص و حتـی برخـی زبالـه ها فقـط یـک روز در ماه یا در سـال 
جمـع آوری می شـن.قوانین امـروزی بازیافت در ژاپـن در دهه ۶۰ 
میـلادی وضـع شـد. اون زمـان دولـت بـا در نظر گرفتـن افزایش 
جمعیـت و نداشـتن زمیـن کافی بـرای دفع زبالـه، تصمیم گرفت 
بـا پایـه گـذاری قوانین ملـی زباله و احـداث کارخونه هـای بزرگ 
بازیافـت، از دفـن شـدن ژاپـن زیر انبوهـی زباله در سـال های بعد 
جلوگیـری کنـه. براسـاس آمـار اطلـس زباله، هـر ژاپنی در سـال 
۳۵۶.۲ کیلوگـرم زباله تولید می کنه که در مجمـوع ۴۵۳۶۰۰۰۰ 

تـن زبالـه سـالانه در ژاپن تولید می شـه.
ایـن رقـم ژاپـن رو در فهرسـت زباله سـازترین کشـورهای دنیا در 
رده هشـتم قرار داده؛ با این حال ژاپن یکی از کشـورهای پیشـرو 
در تبدیـل دورریـز به مواد بازیافتیـه. برای مثـال در ژاپن از بطری 
هـای پلاسـتیکی، بطری های جدید می سـازن یا از آشـغال، برق 

و انـرژی حرارتی تولیـد می کنن.

شهر بدون زباله
شـاید باورش سـخت باشـه ولـی حقیقت داره؛ شـهر کامیکاتسـو 
بـا جمعیـت ۱۷۰۰ نفـری در ژاپـن تنها شـهریه که فاقد آشـغال 
و زبالـه سـت. حتمـا داسـتان های زیـادی رو دربـاره ی افـرادی از 
گوشـه و کنـار دنیا شـنیدید که یک زندگـی بدون تولیـد زباله رو 
در پیـش گرفتـن، امـا کـم پیـش می آد کـه کل یـک جامعه این 
سـبک زندگـی رو دنبـال کنـن. بازیافـت در ژاپـن تـا جایی پیش 
رفته که سـاکنین شـهر کامیکاتسـوی ژاپن اون قـدر کار بازیافت 
زبالـه رو بـا جدیت دنبال می کنن که امیدوارن عنوان »نخسـتین 
شـهر بـدون زباله جهـان« رو تـا سـال ۲۰۲۰ به نام خودشـون به 

ثبت برسـونن.

ژاپن پیشرو در پیاده سازی اقتصاد چرخشی
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مرثیه ای برای طبیعت

   دکترعلی دینی ترکمانی
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رقابت

 روزی کلاه فروشـی از جنگلـی مـی گذشـت. تصمیـم گرفت زیر 
درخـت مدتی اسـتراحت کند. کلاه ها را کنار گذاشـت و خوابید. 
وقتـی بیـدار شـد متوجه شـد کـه کلاه ها نیسـت. بالاي سـرش 
را نـگاه کـرد. تعـدادی میمون را دید کـه کلاه ها را برداشـته اند.
فکـر کـرد که چگونـه کلاه ها را پـس بگیرد. در حـال فکر کردن 
سـرش را خاراند و دید که میمون ها همین کار را کردند. او کلاه 
را از سـرش برداشـت و دیـد که میمون ها هـم از او تقلید کردند. 
بـه فکـرش رسـید کـه کلاه خـود را روی زمیـن پـرت کنـد. این 

کار را کـرد و دیـد میمـون هـا هم کلاه هـا را بطـرف زمین پرت 
کردنـد. او همـه کلاه هـا را جمع کرد و روانه شـهر شـد.

سـال هـای بعـد نـوه او هـم کلاه فـروش شـد. پدربـزرگ ایـن 
داسـتان را بـرای نـوه اش را تعریـف کـرد و تاکیـد کـرد کـه اگر 
چنیـن وضعـی برایـش پیش آمـد چگونه برخـورد کنـد. یک روز 
کـه او از همـان جنـگل گذشـت در زیـر درختی اسـتراحت کرد 
و همـان قضیـه برایـش اتفـاق افتاد. او شـروع به خاراندن سـرش 
کـرد. میمـون ها هم همـان کار را کردند. او کلاهش را برداشـت، 

میمـون ها هم ایـن کار را کردند. نهایتاً کلاهـش را بر روی زمین 
انداخـت ولـی میمـون ها ایـن کار را نکردنـد. یکـی از میمون ها 
از درخـت پاییـن امـد و کلاه را از سـرش برداشـت و در گوشـی 

محکمـی بـه او زد و گفت:
 »فکر می کنی فقط تو پدر بزرگ داری.«

پـی نوشـت : هیـچ وقت رقیبتو دسـت کم نگیـر! و بـازار دائم در 
حال تغییر و تحوله و صرفا با back ground قبلی و گذشـته 

نمیشـه بـازار رو در آینده پیـش بینی کرد.

حكایت کلاه فروش

   احسان گنجی


